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Venskabets bagsider


Færgerne mellem Sverige og Finland bringer hvert år tusinder og atter tusinder af rejsende over Bottenhavet og Ålandshavet. Det plejer at være hyggelige sejladser med glade mennesker ombord. Man stifter nye bekendtskaber. Nogle gange bliver der knyttet venskaber for lang tid fremover. Nogle gange kan et tilfældigt bekendtskab ombord imidlertid få tragiske følger.

Denne artikel er et eksempel på, hvordan et venskab ombord senere blev til det modsatte — en nyfunden ven bliver stukket ned med en kniv og bliver tilføjet livsfarlige kvæstelser. Det skete i Sundsvall i begyndelsen af 1982.


Glade rejsende

Vi befinder os ombord på færgen Vasa Star den 13. januar 1982. Færgen sejlede fra Vasa kl. 11.30 og skal anløbe havnen i Sundsvall kl. 20.15. Blandt passagererne er den finske statsborger Toivo Hannas, 64 år (navnet er fingeret). Han har været på et længere besøg hos noget familie i Finland og er på vej hjem til Sundsvall. Nu sidder han i færgens cafeteria sammen med nogle venner, to mænd i 35 års alderen, som han har mødt på færgen. Der bliver drukket temmelig meget spiritus og øl. En af mændene — den der ser mest sølle ud og er dårligst klædt — siger på et tidspunkt, at nu er der snart ikke flere penge.

Men festen fortsætter. Hannas tager sin tegnebog frem og giver en omgang. I takt med indtagelsen af spiritus og øl bliver de tre mænd stadig mere højrøtede. De sparsomme smil i begyndelsen bliver senere til larmende grin. Folk lægger mærke til dem. Det virker, som om Hannas ikke kan tåle at drikke så meget, som de to andre mænd. Hannas bliver temmelig fuld.

Færgen sejler ind i havnen og lægger til. De tre mænd følges i land og fjerner sig fra kajen.





Kvæstet mand

Kl. 20.29 den samme dag blev alarmcentralen i Sundsvall ringet op og blev bedt om at sende en ambulance til Storgatan 7, hvor der var blevet fundet en hårdt kvæstet mand. En politibil, der var i nærheden, nåede hurtigt frem. Da politimændene nåede frem, var en kvinde ved at give en stærkt blødende mand kunstigt åndedræt. Manden lå på fortovet. Kvinden havde også — som det viste sig senere — givet en forbipasserende mand besked på at give den kvæstede mand hjertemassage. Offerets blod løb ud af et sår i brystet i takt med det kunstige åndedræt.

Manden blev bragt på hospitalet i ambulance. Samtidigt begyndte politiet et energisk arbejde for at få manden identificeret. I en af hans lommer lå der et finsk soldaterpas på navnet Toivo Hannas. I en dokumentmappe, der tydeligvis tilhørte Hannas, lå der bl.a. en halv liter vodka og en kvittering fra Vasa Stars toldfri forretning.

Kvinden, der havde fundet Hannas, viste sig at være narkosesygeplejerske Sonja V. Hendes hurtige og resolutte indgriben var sikkert stærkt medvirkende til, at Hannas stadig var i live, da han blev bragt ind på hospitalet. Hans kvæstelser var livsfarlige. Det blev konstateret, at han var blevet stukket i brystet med en spids genstand, sandsynligvis en kniv. I hans ene lunge var der et snitsår, der gik lige gennem lungen. Endvidere var der snitsår i en brystaterie og på hulvenens overgang til hjertet. Efter en intensiv kamp og operation blev Hannas anbragt i respirator.



En ledetråd

Det var på dette tidspunkt meget usikkert, om Hannas ville overleve. Man stod måske overfor et mord?

For politiets vedkommende skulle man hurtigt prøve at finde ud af, hvad Hannas havde lavet i de sidste par timer. Kvitteringen fra færgen var en ledetråd. Færgen lå på dette tidspunkt — kl. 21.00 — stadigvæk i havnen men skulle afgå til Vasa kl. 21.30.

Noget af færgens personale kunne fortælle, at Hannas havde været ombord på færgen til Sundsvall — de kunne genkende ham på billedet i soldaterpasset. De fortalte endvidere, at Hannas havde været sammen med to mænd i 30-35 års alderen. En af mændene havde sagt noget om, at han skulle videre til Göteborg. Han havde i øvrigt været velklædt i forhold til den anden og højere mand, der havde virket uplejet.



Ja, dette var de første spor i efterforskningen. Selv om oplysningerne var diffuse, så havde politiet alligevel et udgangspunkt. Men hvor var de omtalte mænd nu?



Togpassagereren

Efterforskningen rettede sig altså mod to mænd, om hvem der egentlig ikke var nogen, der vidste noget. En foreløbig rundgang ved gerningsstedet, færgen og de nærmeste omgivelser gav ikke noget resultat. Sagen virkede på dette tidspunkt håbløs. Kl. 21.30 sejlede færgen tilbage til Vasa, så der var ikke tid til at afhøre personalet mere indgående.

Så indløb der et vigtigt tips. På centralbanegården havde man set, at en mand i 35 års alderen, der svarede til signalementet på den ene af de eftersøgte mænd, netop var steget på toget mod Ånge, der afgik kl. 20.45. Dette tog havde forbindelse med et tog til Göteborg.

Politiet i Ånge blev kontaktet og fik besked på at foretage en kontrol i toget, når det ankom. Den eftersøgte mand blev fundet, og han blev nødt til at følge med til politistationen i Ånge for at fortælle om sit samvær med Hannas. Manden — der her bliver kaldt for Toivonnen — fortalte, at han ombord på færgen havde mødt en ældre mand og en mand på sin egen alder. Han vidste ikke, hvad de hed. Toivonnen havde forladt mændene straks efter, at de var kommet i land i Sundsvall. Han var selv taget til centralbanegården, mens de to andre fulgtes ad, så længe han kunne se dem. Toivonnen kunne ikke fortælle meget, men det var alligevel en brik i puslespillet. Han virkede troværdig, og han stillede sig til disposition i endnu nogle timer, mens han ventede på at komme videre med toget til Göteborg.



Vigtigt skoaftryk

Mens alt dette foregik, var der politi på Storgaten. I et port, cirka 75 meter fra det sted hvor Hannas blev fundet, var der en blodpøl. Det var altså gerningsstedet. Stedet blev afspærret og bevogtet. Jorden var dækket med sne, men det var tøvejr. Under sådanne omstændigheder kunne spor let forsvinde. En medarbejder fra teknisk afdeling blev derfor på et tidligt tidspunkt kaldt til stedet. Han fandt et vigtigt spor — et skoaftryk med et rudemønster. Teknikeren, der er fortrolige med sådanne spor, sikrede skoaftrykket. Han mente, at det var et specielt og sjældent mønster. Dette spor viste sig at få stor betydning i det fortsatte opklaringsarbejde.





Held i eftersøgningen

Det er næste håbløst at prøve at finde en mand, der er helt ukendt, og som man kun har et vagt signalement af, i de sene aftentimer med begrænsede personaleressourcer. Hvis den eftersøgte vil holde sig skjult, kan han forsvinde sporløst. Men han kan også være dumdristig.

Det var ”vores” mand.

Sent om aftenen modtog politiet en telefonopringning fra færgen Vasa Star, der var på Bottenhavet. De fortalte, at en af de eftersøgte mænd var ombord. Personalet syntes, at det var underligt på baggrund af det, de havde fået at vide om begivenhederne i Sundsvall et par timer tidligere. En del af personalet på færgen mente i øvrigt, at manden delvis havde skiftet tøj.

Det hele virkede så mistænkeligt, at politiet bad færgens vagtpersonale om at tage manden i forvaring og visitere ham.

Man fandt intet bemærkelsesværdigt ved visiteringen. Han havde 200 finske mark på sig. Manden viste sig at være Valvo Sund (fingeret navn), finsk statsborger og 34 år gammel.



Notorisk nægter

Politiet i Sundsvall kontaktede nu sine kolleger i Vasa og forlangte, at Sund skulle anholdes. Da færgen den næste morgen lagde til i Vasa, var politiet på stedet og førte Sund til politistationen. Ved den indledende afhøring nægtede Sund ethvert kendskab til forbrydelsen i Sundsvall.

Politiet i Vasa kendte Sund fra tidligere, hvor Sund havde været anklaget for tyverier. Man vidste, at han altid plejede at nægte en forbrydelse, og man blev derfor ikke forundret over, at han også denne gang gjorde det.

Efter at sagen var blevet forelagt anklagemyndigheden i Sundsvall, blev Sund fængslet in absentia og forlangt udleveret til Sverige.

Mens ”bureaukratiet” gik sin gang, blev Sunds tøj sendt til Sverige for at blive undersøgt. Det viste sig derved, at det skoaftryk, der var blevet sikret på gerningsstedet, hidrørte fra Sunds ene sko. Han havde derved forbindelse til gerningsstedet, hvilket gav øget optimisme i sagen.

Under nye afhøringer i Vasa nægtede Sund stadig ethvert kendskab til forbrydelsen.





Baggrunden

Sund havde tidligere opholdt sig i Sverige. Den 12. januar 1982 blev han udvist til Finland efter at have afsonet en dom for ulovligt ophold i landet. Han var tidligere blevet dømt for den samme forbrydelse og havde også afsonet en straf for tyverier i Sverige. I Finland var han, som tidligere fortalt, kendt af politiet. Han havde flere gange afsonet straffe for tyverier.

Sund havde, så vidt man vidste, ikke tidligere begået en voldsforbrydelse. Han blev betragtet som en skikkelig person.

Da Sund blev udvist af de svenske myndigheder i Haparanda, havde han ikke mange penge. Han havde imidlertid nok til en togbillet til Vasa, hvor han i øvrigt var vokset op, og hvor han besøgte sin mor.

Allerede den næste dag — altså den 13. januar — bestemte han sig til at tage færgen fra Vasa til Sundsvall, selv om han vidste, at han risikerede en ny straf, hvis han blev opdaget i Sverige. Sund havde til hensigt at blaffe til Stockholm, hvor han ville opsøge en ven.

Læseren ved allerede, hvad der skete på færgen. Vi er derved henne ved Sunds udlevering til Sverige.



Sandheden

Efter en noget tidsrøvende procedure blev der truffet beslutning om, at udleveringen kunne finde sted. Den 25. januar kom Sund igen — men denne gang under bevogtning — til Sundsvall.

Sund havde ikke ændret sin holdning under opholdet i Vasa. Han var helt uskyldig med hensyn til overfaldet på Hannas. Nu mærkede han tydeligt, at myndighedernes greb om ham blev fastere. Han indså formodentlig, at politiet måtte have graverende beviser mod ham, ellers ville han ikke være blevet udleveret.

Da Sund blev bragt ind til forhørslederen i Sundsvall, faldt han til føje og tilstod allerede under den første afhøring, at han var gerningsmanden. Han fortalte, at han havde haft adskillige søvnløse nætter i cellen hos politiet i Vasa. Han havde jo hele tiden erklæret, at han var uskyldig og havde derfor ikke engang kunne få at vide, hvordan Hannas havde det. Dette tyngede ham meget. Det kom derfor som en befrielse for ham, da han nu tilstod og fik at vide, at Hannas havde overlevet.

Sund fortalte, at hans overfald på Hannas var en pludselig indskydelse. I porten, hvor overfaldet fandt sted, havde han uden varsel taget sin kniv frem og stødt den i Hannas. Derefter havde han taget Hannas tegenbog og var hurtigt forsvundet fra stedet.

Kort efter overfaldet, da han var kommet nogle husblokke væk, kom reaktionen. Først da blev han klar over, hvad han havde gjort, og han blev rædselsslagen. Men alligevel tømte han tegnebogen, som han havde taget fra Hannas, for et bundt sedler, hvorefter han gemte tegnebogen i sneen på gaden. Derefter fortsatte han mod centralbanegården, hvor han gemte kniven. Den havde han i øvrigt fået af en ukendt mand dagen før under sit ophold i Finland og havde hele tiden haft den liggende i en taske.

Da Sund nu ved overfaldet på Hannas var kommet til penge, var hans første og eneste tanke at slippe så hurtigt som muligt ud af risikozonen. Han mente, at den bedste måde at slippe bort fra politiet var at sejle med færgen tilbage til Finland igen. Og der blev nettet så strammet om Sund — vi ved jo, hvordan det gik.



Følgerne

Hannas tilstand blev stadig bedre. Ved retssagen mod Sund kunne Hannas være til stede og fortælle, hvordan han havde oplevet overfaldet.

Underretten i Sundsvall idømte Sund fire års fængsel for groft røveri samt til 10 års forvisning fra Sverige.

Denne sag kan måske ikke betragtes som noget specielt. Men der er visse ting, det alligevel er værd at være opmærksom på. Artiklen belyser, hvor vigtigt det er at være lynhurtig i starten af politiets efterforskning. Det er også af stor betydning, at den tekniske undersøgelse foregår på et så tidligt tidspunkt som muligt, når gerningsstedet, som i denne sag, ligger i det fri. Skoaftrykket, der blev fundet på stedet, forsvandt ganske enkelt kort efter, at man havde sikret sig aftrykket. Hvis dette bevis ikke havde været der, er det tvivlsomt, om Sund kunne fængsles og udleveres til Sverige, eftersom han jo først tilstod forbrydelsen efter udleveringen.

En anden omstændighed, som det er værd at gøre specielt opmærksom på, er sygeplejerske Sonjas hurtige og kloge førstehjælp. Hendes indgriben reddede, ifølge lægernes udsagn, Hannas liv. Hun er blevet indstillet til Carnegiestiftelsens belønning.








Billederne afslørede dem


En dag i juni 1981 blev freden og de daglige rutiner pludselig sat ud af spillet i en bank i Arboga. Et par bevæbnede og maskerede mænd gennemførte deres plan — at røve bankens penge. Det skete hurtigt. En af bankfunktionærerne nåede dog at starte bankens kameraer, og takket være billederne fra kameraerne kunne gerningsmændene findes og drages til ansvar.

Røverne benægtede stædigt, at de havde begået forbrydelsen. Billederne blev de fældende beviser.


Den lille idyl

I Arboga blev Sveriges første rigsdag holdt i 1435. Dengang blev frihedskæmperen Engelbrekt Engelbrektsson valgt til rigsforstander. Omkring dette tidspunkt var Arboga en af de mest betydningsfulde byer i Sverige. I det samme århundrede blev Sten Sture forresten også valgt til rigsforstander i byen. Men i historien er der også andre personer, som man sætter i forbindelse med byens navn. Den landskendte stortyv ”Lasse-Maja”, Lars Molin, endte sine dage her i midten af 1800-tallet. Han ligger begravet ved Heliga Trefaldighetskirken i byens centrum. Hans grav bliver bevogtet af Carl Eldhs store statue af Engelbrekt, som står der med sine skarpe træk og faste blik og holder sine knortede hænder på et bredt sværd. ”Lasse-Maja” fik sit øgenavn, fordi han plejede at optræde forklædt som kvinde på sine tyvetogter, men det er en helt anden historie …

Nu er Arboga en levende by med en moderne industri og rundt regnet 13.000 indbyggere. Europavejene E3 og El8 mødes — eller skilles her. Hvis du kommer forbi så gør gerne holdt. Kør ind og se på idyllen Arboga, hvor gammel og nyt mødes. Den gamle bykerne er velbevaret, og mange gamle huse er blevet restaureret på en beundringsværdig måde. Her ligger også et gymnasium. I begyndelsen af juni 1981 havde afslutningsklasserne taget eksamen, og i forbindelse med dette havde de lavet sjov i gaden. Blandt andre ting havde de arrangeret en tingsjagt på Nytorvet. Der ligger de store varehuse, en del andre forretninger og banker m.m. Et par husblokke derfra ligger den næsten nye politistation. Men rent politimæssigt hører kommunen til Köping, hvor de fleste politifolk er stationerede.

I Köping ligger også anklagemyndigheden og underretten.

”Lasse-Maja” ville sikkert have vendt sig i sin grav, hvis han havde hørt noget om bankrøveriet. Det var to unge mænd i 25-års alderen, der begik røveriet mod Svenska Handelsbanken på Nytorget omkring 300 meter fra kirken og ” Lasse-Majas” grav. I løbet af nogle få minutter kom de i besiddelse af næsten 150.000 kroner i kontanter og checks.

På trods af at ”Lasse-Maja” stjal i årevis rundt om i landet, nåede han sammenlagt kun op på en brøkdel af dette beløb. Men inflationen har jo gjort sit siden. Desuden stjal ”Lasse-Maja” i et fattigt samfund, mens de omtalte bankrøvere begik røveriet i et overflodssamfund. Men nu til selve begivenhederne.



En lysegrøn Amazon

Mandag den 15. juni 1981 er den første hverdag i skolernes sommerferie. Vejret er ikke det bedste. Det har regnet lidt tidligt om morgenen, men skyerne er ved at sprede sig, og solen kigger frem. En del mennesker er allerede på gaden. Arbogas gamle gennemfartsvej hedder Nygatan, og den passerer Nytorget. Der ligger en lille rød etetagesbygning, hvori Svenska Handelsbanken har lokaler. Vi ved jo ganske vist, at der er mange gamle huse i Arboga, men flere af husene på denne plads er bygget i løbet af de sidste ti år. På Nytorget er der træer og buske, der netop nu er dejlig grønne og dufter forfriskende om morgenen. På bænkene sidder der allerede nogle repræsentanter for byens tørstige befolkning og kikker stift ned mod Systembolagets forretning i Nygatan. Nogle skoledrenge står i et af hjørnene på Nytorget — netop der hvor Svenska Handelsbanken ligger. De bliver vidner til det, der nu sker.

Klokken er 10.20. Banken har haft åben et kort stykke tid. En Volvo Amazon kommer kørende fra Nygatan mod Nytorget. Bilen ser meget miserabel ud. Den er lysegrøn med store hvide reflekspletter på siderne. Bilens fører er en mand i 25-års alderen. Han har et temmelig langt lyst hår. I bilen sidder der derudover endnu to jævnaldrende mænd. Den ene sidder til højre for chaufføren. Men hvad er nu det? Han har en gul styrthjelm på hovedet. Det er underligt. Styrthjelmen har et mørkt visir af plexiglas. Det er endnu mere underligt, at manden har slået visiret ned. På den måde er hans ansigt skjult, mens han selv kan se ud. Den tredie mand sidder på bagsædet.

Bilen bliver kørt ind til rendestenen. Den standser ved Nytorget. Lige overfor ligger netop Svenska Handelsbanken. Indgangen ligger ud mod Nytorget.

De to drenge ser, at manden med styrthjelmen stiger ud af bilen. Derefter stiger manden fra bagsædet ud. Chaufføren bliver siddende. Bilmotoren snurrer. Han synker så dybt ned i førersædet, at man ikke kan se hans ansigt. Men hvad skal de to andre?



Bankrøveriet

”Nu bliver der sikkert et røveri”, siger den ene af skoledrengene. Mændene går over mod bankens indgang. ”Styrthjelmen” har blå cowboyjakke ogbukser på. De har begge to kondisko på. De har handsker på, selv om det er midt om sommeren. Manden i den mønstrede trøje har skæg, som ”går op mod kinderne”. Inden de går ind i banken, tager den skæggede mand en strikket hue frem. Der er tydeligvis klippet hul til øjnene. Han trækker huen ned over ansigtet og skægget.

Drengene ser gennem døren, hvordan de to maskerede mænd går ind i banken. Røverne springer op på skranken. ”Styrthjelmen” slår et beskyttelsesglas i stykker med en økse. Den har han haft gemt i sit tøj. ”Det ryster” da beskyttelsesglasset bliver knust. Røverne forsvinder ud af drengenes synsfelt om bag skranken.

Der er tre kasser i banken, der er placeret ved siden af hinanden. Hver kasse bliver betjent af en kasserer. Det er pensionsudbetalingsdag i dag. Det er netop ved kasserne, at røverne forcerer skranken. Udover kassererne er der endnu en kvindelig bankfunktionær samt fire kunder i lokalet. Vi skal nu se, hvordan bankpersonalet opfatter situationen:

En af dem ser røverne komme ind i banken. Hun synes, det ser ud, som om en af dem har en legetøjstomahawk i hånden. Det sætter hun straks i forbindelse med gymnasieelevernes optog ugen forinden. Det drejer sig sandsynligvis om en ny spøg. Da hun ser de maskerede mænd springe over skranken, begynder alvoren at gå op for hende. De begynder at rode i seddelboksene ved siden af kasserne. Nu bliver hun klar over, at der er tale om et rigtigt bankrøveri. Hun bliver iskold af skræk.

En af kassererne er netop i færd med at ekspedere en kunde. Først opfatter hun røverne som ”små snigende rumvæsener”. Derefter ser hun pludselig, at ”styrtehjelmen” sidder oppe på skranken. Beskyttelsesglasset er gået i stykker. Han holder en økse i hovedhøjde. Øksen gør hende rædselsslagen. Hun er helt sikker på, at der bliver tale om en massakre. ”Styrthjelmen” hopper om bag skranken og begynder at lede efter penge i seddelboksen. Kassereren lægger mærke til, at han bevæger sig ejendommeligt. Han bevæger sig meget sidelæns og ligesom ”ryster” benene. Hun synes, at ”styrthjelmen” løfter et ben af gangen og flytter skiftevis kropsvægten over på det andet ben.

Nu springer kassereren op fra sin plads og løber ud af banklokalet. Hun løber over Nytorget til Domus. Der beder hun en om at alarmere politiet. Derefter går hun tilbage ud på Nytorget og gemmer sig bag en lotterikiosk. Hun vil se, hvad der sker. Bag den samme lotterikiosk gemmer sig der også en af kunderne fra banken, som også var flygtet.

Den anden kasserer er netop på vej hen til sin kasse, da røverne kommer ind i banken. Hun ser en af dem holde en økse i hovedhøjde. Han råber: ”Hold dig væk! Det her er et røveri!” Kassereren bliver bange og tænker ”nu myrder han mig”. Røveren med huen og den mønstrede sweater begynder at flå i hendes seddelboks. Det eneste hun når at tænke er at forsøge at slippe fra det med livet i behold. Hun flygter desperat ind i bankens personalerum.

Den tredie kasserer opfatter, at der er en, der har en kniv i hånden. Hun bliver hurtigt klar over situationen og låser sin kasse. Samtidig udløser hun bankens alarmsystem. Nu begynder bankens kameraer automatisk at fotografere hændelsesforløbet. En af røverne slår hende i brystet. Hun ryger baglæns op mod et bord. Han råber: ”Væk!”

Røverne er meget nervøse. De søger tilsyneladende planløst efter penge i alle kasserne. De penge, de finder, stopper de ned i en sort skuldertaske, som en af dem har på.

Nogle minutter senere ser drengene udenfor banken, at røverne kommer løbende ud. De stiger hurtigt ind i den lysegrønne Amazon. Bilen kører bort fra stedet med hvinende dæk. En kvinde har set røveriet. Hun forsøger at forfølge den lysegrønne Amazon i sin egen bil, men den kører fra hende næsten med det samme.



Ved bankrøveriet kommer røverne i besiddelse af godt 146.000 i kontanter og checks.



Alarmen lyder

Bankalarmen blev udløst i politistationen i Arboga. Den blev fulgt af flere telefonalarmer fra forskellige personer. Uheldigt nok var dette den første feriedag for nogle af de få politimænd i Arboga. Men der var to politibiler med personale til rådighed. De var desværre på patrulje udenfor byen. De blev straks tilkaldt over radioen, men nåede først frem til Nytorget flere minutter efter, at den lysegrønne Amazon var forsvundet.

Banken blev straks lukket, og kriminalbetjente begyndte straks en undersøgelse af gerningsstedet. Vidner blev afhørt. Der var nogle, der havde været vakse og skrevet nummerpladen på den lysegrønne Amazon ned. Politiet i Köping samt de omkringliggende politidistrikter blev straks underrettet via politiradioen, og der blev oprettet vejspærringer forskellige steder.

Den lysegrønne Amazon stod registreret på Torbjörn Lundgren i Kopparberg. Den by ligger cirka 90 km fra Arboga efter vejen mod Ludvika. Politiet i Kopparberg kontaktede straks bilens ejer, der opholdt sig på sin bopæl. Først da opdagede han, at hans bil var stjålet. Han havde parkeret den udenfor sin bopæl ved 20-tiden om aftenen dagen før. Torbjörn Lundgren fortalte endvidere, at der bl.a. lå en ny blå rygsæk med brune læderremme, en brun kassetteholder, der var repareret med sort tape, og som indeholdt fire kassettebånd, som han selv havde indspillet i hans lysegrønne Amazon, da den blev stjålet. Da alarmen om bankrøveriet og efterlysningen af den lysegrønne Amazon og de tre mænd blev sendt ud over politiets radio, blev det hørt af personalet ved et af byens bilserviceværksteder.



Bilen bliver fundet

En time efter røveriet fandt en ansat i bilserviceværkstedet den lysegrønne Amazon. Den stod parkert på en parkeringsplads omkring 800 meter fra gerningsstedet. Bilen blev bragt til politistationen i Köping for at blive nærmere undersøgt. Det viste sig, at den ene ventilationsrude var knust, og endvidere var tændingslåsen brudt op. Hverken rygsækken eller de fire kassettebånd var i bilen. Bankrøverne havde sandsynligvis stjålet bilen natten før i Kopparberg. Man kunne formode, at røverne havde taget rygsækken og kassettebåndene med sig, da de forlod bilen.

Der blev gjort en del fund, da man gennemsøgte gerningsstedet. Øksen var blevet efterladt. Den var skarpsleben og forsynet med et 50 cm langt skaft. Der sad en rødlig kæde i skaftet. Der blev også fundet en hvid stoftaske, hvor ordet ”Ibiza” var broderet på i sort. Filmene fra bankens kameraer skulle vise sig at få afgørende betydning i den videre efterforskning.

Vejspærringerne blev hævet igen. De havde ikke givet noget resultat. Lokalradioen — Radio Västmanland — kom med oplysninger om bankrøveriet i Arboga i deres aftenudsendelse, og dagen efter kunne man læse om det i den lokale presse. Overskrifterne var bl.a. ”Lynkup”, ”Røvede banken med økse og kniv!”



Eftersøgningerne

Der blev straks nedsat en lille efterforskningsgruppe i politiet. Alle løse ender og spor blev systematisk bearbejdet. Derudover foregik naturligvis alle de rutinemæssige forholdsregler.

En kvinde fortalte, at hun havde luftet sin hund der, hvor den lysegrønne Amazon blev fundet. Det havde været omtrent samtidigt med, at bankrøveriet skete. Hun så en personbil bakke ud fra den samme parkeringsplads. Pludselig standsede bilen, og en 25-årig mand steg ud. Han gik til den lysegrønne Amazon og slukkede bilens lygter. Derefter steg han ind i bilen igen, og den kørte. Der sad to andre mænd på samme alder i denne bil. Kvinden gav en usikker beskrivelse af bilen.

En 17-årig dreng arbejdede ved noget gadearbejde cirka 100 meter fra den omtalte parkeringsplads. Den samme dag, som bankrøveriet blev begået, havde han set en grå eller grøn Fiat, hvori der sad tre unge mænd, køre hen mod parkeringspladsen. Den unge mand på bilens bagsæde havde haft en mønsterstrikket trøje på.

Man kunne udskille meget små detaljer på de forstørrede billeder. Man kunne tydeligt se røverens tøj på billederne. Ledelsen af efterforskningen besluttede, at nogle af billederne skulle udleveres til pressen og offentliggøres. Dette kunne muligvis føre til, at bankrøverne blev identificeret.

Billederne viste tydelige ridser i styrthjelmen. Endvidere kunne man se det præcise mønster i røverens strikkede trøje. Det viste sig også, da man granskede billederne, at røveren med styrthjelmen havde en mønstret trøje under sin cowboyjakke. Man kunne se mønsteret på nogle af billederne, fordi jakken havde stået åben.



Det mest væsentlige var dog visse specielle defekter på cowboyjakken. På jakkens venstre underarm kunne man på nogle af billederne se et lille hul. Endvidere var der, ifølge billederne, en søm på ryggen af jakken, der var gået op. Endvidere var der nogle specielle folder på ryggen af jakken.

En kæde af indicier begyndte at dukke op.

Der fulgte en ren rutinemæssig efterforskning, men den gav intet resultat. Sekunderne gik, timerne gik, dagene gik, men der kom ingen ”varme” oplysninger ind. Mulighederne for at opspore en ukendt gerningsmand til en forbrydelse bliver jo mindre i takt med tiden. En erfaren politimand har sagt, at ”sandheden forsvinder i takt med minutterne”.



”Varm oplysning”

Ejeren af den lysegrønne Amazon havde fejret Sankt Hans aften hos sin søster. Hun boede i en by, der ligger nord for Kopparberg. På et tidspunkt havde han hørt musik fra en lejlighed. Det mærkelige var, at han syntes, at han kunne genkende musikken fra et bånd, han selv havde indspillet. Det var rækkefølgen i melodierne, der passede. Men han var ikke helt sikker på, at det var hans bånd. Andre end ham kunne jo have spillet numre af fra den samme plade. Det var ganske vist en ældre grammofonplade. Musikken kom fra Tages lejlighed. Han kendte kun Tage af udseende. Tage var omkring 25 år og havde tilsyneladende et livligt samkvem med forskellige andre unge. De kom og kørte ofte i forskellige biler. Ejeren af den lysegrønne Amazon fortalte også, at Tage tidligere havde kørt på motorcykel og haft en gul styrthjelm. Tage havde ikke brugt denne hjelm siden bankrøveriet i Arboga.

Ifølge Amazonens ejer skulle hjelmen være forsynet med en lille ”skærm” men ikke med et visir af plexiglas.

Disse oplysninger gjorde, at politiet begyndte at rette deres opmærksomhed mod byer nord for Kopparberg.



En stjålen hvid Amazon

I slutningen af maj var en hvid Amazon blevet stjålet i Skinnskatteberg. Denne by ligger omtrent midtvejs mellem Arboga og Ludvika. Et par dage før bankrøveriet var den hvide Amazon blevet fundet i Ludvika. En nat havde en politipatrulje mødt den hvide Amazon i Ludvika. Politimændene så, at der sad tre unge mænd i den. De kunne genkende Kent på 22 år. Politimændene nåede ikke at se, hvem de to andre var. Kent var efterlyst, fordi han var flygtet fra fængslet i Kumla i midten af maj.

Politimændene forsøgte at anholde de tre i bilen. De havde dog held til at slippe væk men efterlod bilen. Det var bilen, der var stjålet i Skinnskatteberg. Da man undersøgte den hvide Amazon var der godt med størknet blod på det ene forsæde. Endvidere manglede der bl.a. et orangefarvet fældejern (det er et værktøj, som skovhuggere bruger).

Netop et sådant fældejern var fundet i forbindelse med et indbrud et par dage forinden i Domus, Grängesberg. Der var der blevet stjålet cigaretter og andre tobaksvarer. Tyven måtte være kommet til skade der, da der var meget blod på gerningsstedet.

Den hvide Amazons tænding var brudt op. Det viste sig senere, at bilens forhjul med nye Michelindæk var blevet skiftet ud med helt nedslidte dæk.

Kent skulle afsone en dom på knap et års fængsel for bl.a. narkotikakriminalitet. I fængslet havde han delt celle med en anden ung mand ved navn Leif, 24 år. Denne skulle afsone en dom på godt halvandet års fængsel for bl.a. narkotikakriminalitet. Leif var flygtet fra fængslet et par dage inden Kent.

Man kunne jo have mistanke om, at Kent og Leif — der begge var efterlyst — opholdt sig samme sted. Var det Kent og Leif, der havde begået bankrøveriet i Arboga? De opholdt sig sandsynligvis på egnen omkring Ludvika.

Politiet i Ludvika lovede at underrette efterforskningsgruppen i Arboga, hvis de anholdte den ene eller dem begge.



Flygtning pågribes

Der gik ikke mange dage. Kent blev anholdt i slutningen af juni hos en jævnaldrende kammerat på egnen. Da politet opsøgte ham hos kammeraten, gemte han sig under en seng men blev opdaget. Som det var aftalt, underrettede politiet i Ludvika efterforskningsgruppen i Arboga. De fortalte også, at Kent havde haft en blå cowboyjakke på, da han blev pågrebet.

Nogle politimænd fra efterforskningsgruppen tog straks til Ludvika. Mon det lille hul på cowboyjakkens venstre underarm, som man havde set på billederne fra banken, også var på Kents cowboyjakke?

Spændingen var stor …

Kent tilstod indbruddet i Domus, Grängesberg. Han sagde, at han havde begået det alene. Nogle af hans kammerater skulle have ventet i en bil i nærheden. Ved indbruddet skar Kent sig på et stykke glas og blødte meget. Om morgenen kørte en kammerat ham hen på skadestuen i Lindesberg. Der blev riften syet sammen. Kent opgav falsk navn.

Kents cowboyjakke blev grundigt undersøgt af politimændene fra Arboga. Der var ingen tvivl. Det var helt sikker den samme cowboyjakke, der var blevet fotograferet i banken under røveriet. Det lille hul var der, sømmen på ryggen var i stykker, og de specielle folder var der.

Konklusionen var klar. Kents cowboyjakke var blevet brugt ved bankrøveriet. Forhåbentlig ville politiets efterforskning gøre klart, om det var Kent eller en anden, der havde haft jakken på og havde været maskeret med en gul styrtjelm med nedslået, mørktonet visir.



Brikkerne begynder at passe

Kents søster blev afhørt. Hun fik forevist den hvide stoftaske med navnet ”Ibiza” broderet i sort. Det var næsten helt sikkert hendes taske. Hun havde købt den i maj måned, da hun var på ferie i Spanien. Stoftasken var forsvundet fra hendes bopæl.

Hjemme hos Kents mor og stedfar blev der fundet en gul styrthjelm med uden visir. Styrthjelmen havde imidlertid nogle ridser i lakken, der tilsyneladende svarede til de ridser, som styrthjelmen på billederne havde. Der blev også fundet en strikket trøje. Den havde et mønster, der tilsyneladende var magen til det mønster, der kunne ses under cowboyjakken på nogle af billederne. Derudover blev der fundet en sort skuldertaske, der så ud som den taske, røverne havde lagt pengene i. I garagen stod det en mørkegrøn Fiat.

Nogle dage senere blev Leif også pågrebet i nærheden af Ludvika. Såvel Kent som Leif blev fængslet, mistænkt for bankrøveriet og bragt til politistationen i Köping.



Friluftsliv

Det viste sig, at Kent og Leif i den sidste tid havde boet i et telt ved en sø syd for Grängesberg. Deres kammerat Bengt — kaldet ”Bängen” — havde også camperet der. Han skulle afsone en fængselsstraf og var af denne grund efterlyst. ”Bängen” fik ofte besøg af sin forlovede. De boede ellers sammen på egnen, men ”Bängen” turde ikke opholde sig derhjemme. Nu og da kom politiet og spurgte efter ham.

Kent og Leif kørte omkring i en hvid Amazon. ”Bängen” var klar over, at bilen var stjålet. På et tidspunkt gav Kent og Leif ham lov til at tage den hvide Amazons splinternye forhjul. Som sagt så gjort. ”Bängen” afmonterede dem straks og satte i stedet for hans egen bils helt nedslidte dæk på.

Et vidne i Arboga havde jo set en grå eller grøn Fiat, hvori der sad tre unge mænd, i forbindelse med bankrøveriet. Politiets eftersøgning efter sådanne biler havde ikke givet noget resultat. Men politimændene havde jo set en mørkegrøn Fiat hjemme hos Kents mor og stedfader.

Det kom frem, at Kent havde fået lov til at låne bilen aftenen inden bankrøveriet. Han havde sagt, at han skulle flytte et telt og nogle andre ting. Kent havde ikke noget kørekort, men hans kammerat Håkan, 25 år, ville hente den grønne Fiat. Kents mor og stedfader skulle bruge bilen om aftenen, men Håkan kunne hente bilen om aftenen efter klokken 23.00.

Det var næsten midnat, inden Håkan hentede bilen. Samtidig lovede han på Kents vegne, at bilen ville være afleveret senest omkring middag den næste dag. Stedfaderen skulle køre på arbejde i den, og han skulle møde kl. 13.00.

Da Håkan havde hentet den grønne Fiat, kørte han hjem til Tage, hvor Kent og Leif ventede.



Rygsækken og kassettebåndene

Hvad der derefter helt præcist skete, blev ikke klarlagt. Under alle omstændigheder kørte Kent, Leif og Håkan bort fra Tages lejlighed sent om natten. De kørte i den grønne Fiat. Bilen blev forresten ikke leveret tilbage i overensstemmelse med aftalen. Kents stedfader blev nødt til at cykle på arbejde mandag eftermiddag. Da han fik fri kl. 21.00 om aftenen, holdt bilen imidlertid på parkeringspladsen udenfor hans arbejdsplads. Nøglerne sad i bilen. Bilen var blevet meget beskidt udvendig.

Kent, Leif og Håkan kørte sandsynligvis fra Tage og til Kopparberg. Der stjal de den lysegrønne Amazon, som de senere brugte ved bankrøveriet.

Mandag eftermiddag kom de tre tilbage til Tage i den grønne Fiat. På det tidspunkt var ”Bången” hjemme hos Tage. ”Bängen” fik en helt ny blå rygsæk med brune læderremme af Kent og Leif. Derudover fik han en brun holder til kassettebånd, der var repareret med sort tape. Der lå nogle indspillede kassettebånd i den. ”Bängen” smed rygsækken ind i sin bil. På et senere tidspunkt tog han kassettebåndene med op til Tage. De spillede dem. Tage så, at et af kassettebåndene var mærket ”Torbjörn Lundgren”. Han blev straks klar over, at kassetteholderen med båndene var stjålet. Tage kendte Torbjörn Lundgren, men kun af udseende. Han tog straks kassettebåndene og kørte ud til ”Bängens” telt, hvor han efterlod dem. Han turde ikke have tyvekoster på sin bopæl.

Dagen efter bankrøveriet blev Kent og Leif kørt til stationen af en kammerat. Han hentede dem ved søen, hvor de camperede. På vej til stationen var de inde og besøge noget af Leifs familie. Leif tog et bad og efterlod noget af sit snavsetøj i en plastikpose. Derefter tog de nattoget til København.



Turen til København — indkøb af narkotika?

Politiet ved ikke, hvad Kent og Leif lavede i København. En ting er dog sikker. De var i Tivoli, hvor de blev fotograferet. Billedet forestiller dem begge i fangedragter med kugler og lænker. Dette billede blev senere fundet hjemme hos Kents forlovede.

Når man tænker på, at de begge to afsonede en dom for narkotikakriminalitet, lå det jo snublende nær at få mistanke om, at denne rejse skulle benyttes til indkøb af narkotika. Efterforskningen kunne dog ikke bevise dette.

Kent ringede til sin forlovede fra København. Hun arbejdede på et feriehjem i Bohus len. Han spurgte, om de kunne komme og være der omkring Sankt Hans. De var velkomne. Kents forlovede havde en veninde, som Leif kunne være sammen med.

Kent og Leif havde jo mange penge. De fløj direkte til Göteborg. Efter en overnatning på hotel fortsatte de med tog nordpå og ankom til pigernes arbejdsplads Sankt Hans aften. Aftenen fejrede de fire på et hotel på Koster. Taxabåd frem og tilbage. Sankt Hans dag fejrede de fire på Stadshotellet i Strömstad. Regningen var stor, men det spillede ingen rolle. De manglede ikke penge.

Efter meget festivitas og forskellige forviklinger forlod de pigerne og tog tilbage til Ludvika.



Roskildefestivalen

Allerede på toget begyndte de at lægge planer for en ny tur til Danmark. De havde tænkt sig at tage til Roskildefestivalen, der tiltrækker unge mennesker fra hele Europa. Det er en årlig tilbagevendende begivenhed. Det er endvidere ingen hemmelighed, at der er mange narkotikamisbrugere blandt publikum.

Hjemme hos Håkan begyndte de at forberede turen. I Roskilde skulle de bo i telt. ”Bängen” ville med, men havde som sædvanlig ingen penge. Han lånte 750 kr. af Kent og ligeså mange af Leif.

Kent lånte en rejsetaske af sin mor. Samtidig efterlod han den sorte skuldertaske, som politiet senere fandt der, hjemme hos hende.

Sammen med andre unge mennesker tog de nattoget til København. Leif forlod gruppen i København. Han skulle ordne noget, men lovede at komme til Roskilde bagefter. Resten af gruppen fortsatte dertil og slog deres telt op blandt tusinde andre telte og unge mennesker. Dagen efter kom Leif til Roskilde.

Efter en weekend i sus og dus vendte gruppen tilbage til Ludvika. Kent blev pågrebet hos en kammerat, og nogle dage efter blev Leif pågrebet, men det er jo blevet fortalt tidligere.

Rejsetasken, som Kent havde lånt af sin mor, hentede hun hjemme hos Håkan. Hun vidste da, at Kent var blevet anholdt af politiet. Der lå en del snavsetøj i tasken. Hun fandt også en brun papirspose mærket ”Svenska Handelsbanken”, hvori der lå 35—40 enkroner.

Nogle dage senere blev såvel Håkan som ”Bängen” og Tage anholdt. Hjemme på Håkans bopæl fandt politiet en håndskrevet meddelelse fra Kent: ”Hent bilen efter kl. elleve i aften. Vi er hos Tage. Ringer senere. Kent”.

Kents stedfader fik forevist øksen, der var blevet fundet i banken. Han kunne straks genkende den som sin. Han havde selv monteret den røde kæde. Han havde ganske enkelt taget et halvt led, spidset det og slået det i. Han havde opbevaret øksen i et udhus bag deres bopæl. Styrthjelmen var også hans. Den havde han haft liggende i kælderen, men den havde været forsvundet et stykke tid.



Rækken af indicier

Hjemme hos Leifs familie, der hvor han havde taget bad inden turen til København, fandt politiet den mønstrede trøje. Den var mellem det tøj, han havde efterladt for at få vasket. Mønsteret på trøjen stemte helt overens med den trøje, som ”huerøveren” havde ved bankrøveriet.

Den blå rygsæk blev fundet i ”Bängens” bil. Og hjemme hos ham fandt politiet den brune kassetteholder, der var repareret med sort tape samt kassettebåndene.

Statens Kriminaltekniske Laboratorium konkluderede, at der var særdeles stærke grunde til at antage, at den beslaglagte styrthjelm er identisk med den, der blev fotograferet af bankens kameraer. Endvidere udtalte de, at der er stærke grunde til at formode, at cowboyjakken er identisk med den fotograferede. Med hensyn til de mønstrede trøjer samt den sorte skuldertaske blev det udtalt, at de var af samme type som de tilsvarende genstande, der blev fotograferet i banken.

Statens Kriminaltekniske Laboratorium udtalte også, at ”Huerøveren” tilsyneladende havde skægvækst og langt hår på det ene af billederne fra banken. Dertil kommer en lang række vidneudsagn f.eks. observationen af den grønne Fiat, besiddelsen af penge m.m.

De penge og checks, der blev stjålet ved bankrøveriet, er stadigvæk borte. Politiet har ikke kunnet få klarhed over, hvor de fleste af pengene er blevet af. Sammenfattende kan det siges, at efterforskningen blev meget interessant for politimændene.

Det var en udfordring, eftersom hverken Kent eller Leif medvirkede til at bringe klarhed over sagen. De ville ikke engang være med til at få deres alibier frem, eftersom de påstod, at de var helt uskyldige.

De nægtede at udtale sig under afhøringerne, hvis de overhovedet ville forlade cellen. Afhøringerne af de tre andre gav hele tiden modstriddende oplysninger. Det gælder især Håkans oplysninger.



Kent og Leif bryder tavsheden

Retssagen begyndte den 1. september i retsbygningen i Köping. Først da brød Kent og Leif deres lange tavshed. Det var naturligvis lettere for dem at finde på en historie, da de havde fået hvert deres eksemplar af resultatet af politiets efterforskning. Det er jo en rettighed for alle at få kendskab til resultatet af efterforskningen, inden tiltalen bliver rejst. I denne sag kunne både Kent og Leif finde på forklaringer til det, der var kommet frem. De var jo ikke bundet af oplysninger, som de tidligere var kommet med.

Noget sådant er blevet stadig mere almindeligt for forbrydere. Tidligere mødte man som kriminalbetjent kun denne attitude hos mere garvede forbrydere. Kent sagde under retssagen, at han havde opbevaret sin cowboyjakke, styrthjelmen, øksen samt stoftasken mærket ”Ibiza” i teltet. Nogle dage før bankrøveret var disse ting forsvundet fra teltet. Da han ved 17-tiden, samme dag som bankrøveriet havde fundet sted, kom tilbage til teltet, lå cowboyjakken og styrthjelmen der igen. Desuden lå den blå rygsæk og kassettebåndene også i teltet. Kent kunne ikke sige noget om, hvem der havde lagt disse ting i teltet.

Kent sagde, at sent om natten før bankrøveriet havde Håkan kørt ham og Leif fra Tages lejlighed og hjem til sin egen lejlighed i den grønne Fiat. Hjemme hos Håkan var de gået i seng. Da Håkan var faldet i søvn, stod Kent og Leif op igen. Kent tog bilnøglerne. Han kørte Leif hen til en anden kammerat, hvor han skulle overnatte.

Derefter påstod Kent, at han kørte alene i den grønne Fiat for at begå et indbrud. Han havde ”turet rundt i hele Bergslagen” men fandt ikke noget egnet sted. Om morgenen kørte han derfor igen tilbage til Håkan. Denne lå stadigvæk og sov. Han lagde bilnøglerne i Håkans ene jakkelomme uden at vække ham. Han havde parkeret bilen udenfor. Derefter gik han ud til deres campingplads cirka 15 km derfra.

Leif sagde i retten, at han dagen før bankrøveriet havde set en politibil. Han var på egnen i nærheden af Ludvika og blev bange for, at han skulle blive opdaget. Han gik derfor tværs over terrænet — en strækning på cirka 20 km. Han turde ikke gå på vejene af skræk for at blive opdaget. Han nåede først frem til deres campingplads om aftenen. Derefter gik han hjem til Tage. Herefter stemte hans forklaring overens med den forklaring, Kent gav i retten.

Leif havde sovet hos kammeraten til ved 10-tiden den dag, hvor bankrøveriet fandt sted. Da han var vågnet, drak han øl og spiritus og spiste en del valiumpiller, så han kunne ikke komme med nogle oplysninger. Han sagde, at han kun meget diffust kunne huske, hvad han derefter havde lavet.

Da han og Kent skulle til København første gang, fandt han en mønsterstrikket trøje i teltet. Der var ingen, der ejede trøjen eller vidste, hvor den kom fra. Han tog derfor trøjen med og efterlod den sammen med noget andet snavsetøj hos sin familie, samtidigt med at han tog bad der. Leif kunne ikke huske noget om hverken rygsæk eller kassettebånd.



Dommen

I begrundelsen for dommene udtalte underretten, at det kun var Kents, Leifs og Håkans egne oplysninger, der talte imod, at de havde stjålet den lysegrønne Amazon i Kopparberg samt begået bankrøveriet i Arboga. Endvidere anførte underretten, at Kent og Leif havde nægtet at udtale sig om, hvad de havde foretaget sig den 14. og 15. juni men først havde gjort dette under selve retssagen. På grund af denne holdning var det af tidsmæssige årsager praktisk taget umuligt at kontrollere deres nye oplysninger, og det burde både Kent og Leif have vidst. De oplysninger, som de til sidst var kommet med, var også sådanne, at de i det hele taget var vanskelige at kontrollere. Dette opfattede retten ikke som en fordel for Kent og Leif.

Underretten mente endvidere, at laboratorieundersøgelsen af tøj og udstyr, der var blevet foretaget, samt det tøj og andre genstande der var blevet fundet hos Kent, Leif eller deres familier taler stærkt for, at de havde begået røveriet. Retten mente endvidere, at Kents oplysninger om at cowboyjakken, styrthjelmen, øksen og ”Ibiza”-tasken havde været forsvundet fra teltet kort før bankrøveriet, samt at cowboyjakken, styrthjelmen, den blå rygsæk og kassettebåndene havde været tilbage i teltet om aftenen efter røveriet, var højst usandsynlige.

En bankkasserer havde jo, ifølge sit eget vidneudsagn, set, at ”Styrthjelmen” bevægede benene på en særpræget måde, når han gik. Det virkede, som om han bevægede sig meget sidelæns og ”rystede” benene. Da den bankkasserer så Kent i gangen udenfor retssalen, lagde hun mærke til, at han bevægede sig på præcis den samme måde.

Desuden omtalte retten en hel del andre vidneudsagn og omstændigheder i deres begrundelse for dommene.

Underretten idømte Kent fire år og to måneders fængsel for røveri m.m. Leif blev idømt fire års fængsel for røveri m.m. Håkan, der sandsynligvis havde fungeret som chauffør ved røveriet, blev frikendt på grund af manglende beviser. Også ”Bängen” og Tage, der var tiltalt for hæleri, blev frikendt.



Appellerede

Kents og Leifs forsvarere appellerede underrettens afgørelse og plæderede for frifindelse. De gav i deres indlæg udtryk for, at deres klienter var blevet dømt på en række svage indicier samt på grund af deres uvilje mod at fortælle politiet, hvor de havde været den 14. og 15. juni.

Sagen kom op i landsretten den 17. november. Her blev underrettens dom stadfæstet. I den nye dom var konklusionen, at det stod hævet over enhver tvivl, at Kent og Leif havde begået bankrøveriet, samt at de også havde stjålet den lysegrønne Amazon, der blev benyttet ved røveriet. Landsrettens afgørelse var enstemmig.

Forsvarerne appellerede imidlertid også landsrettens afgørelse og ansøgte om, at sagen skulle prøves for højesteret.

Den 30. december 1981 meddelte højesteret, at den ikke finder grund til at tage sagen op. Dommen mod bankrøverne er dermed endelig fastsat.



”Efter som Arboga Øl”

En gren af den moderne kriminalitet med ”hurtige penge” var pludselig foregået i idyllen Arboga.

Men Engelbrekt er tilsyneladende ikke blevet imponeret af bankrøveriet. Man kan under alle omstændigheder ikke se nogle ændringer i statuens ansigtstræk. Han fortsætter med at vogte over ”Lasse-Majas” grav, som om intet var sket.

Allerede nogle timer efter bankrøveriet kunne nogle af byens tørstige repræsentanter igen ses siddende på Nytorgets bænke og kigge ivrigt ned mod Systembolagets forretning i Nygatan. Livet gik videre i Arboga.

Ganske vist nåede Kent og Leif at leve nogle uger i sus og dus efter bankrøveriet, men derefter fulgte der jo noget andet.

De fik lang tid til bag tremmer at fortryde deres forbrydelse i idyllen. Talemåden siger jo, ”det følger efter som Arboga Øl”.








Røde otter


Man tror, at man befinder sig i fablernes verden, når man læser denne artikel om et utroligt kupforsøg. Ofrene var nogle banker i Stockholm. Bankerne skulle — ifølge trusselbreve som blev sendt dertil — tvinges til at udlevere et beløb på ialt cirka 20 millioner kroner. Trusselbrevene var underskrevet ”Røde otter”.

Politiet, der på et tidligt tidspunkt blev koblet på sagen, ”spillede” med på gerningsmandens plan og kunne derved forhindre denne i at gennemføre sin forbrydelse.


Forspillet

Med morgenposten mandag den 28. juni 1982 modtog to budfirmaer i Stockholm — vi kan kalde dem Alfa og Beta — hvert deres brev fra ”Olle Andersson”. Brevene var poststemplede i Stockholm den 24. juni d.v.s. Sankt Hans aften.

Da budfirmaerne åbnede deres respektive kuverter, lå der et maskinskrevet brev, hvor ”Olle Andersson” ønskede, at budfirmaerne onsdag den 30. juni skulle sende et bud til den navngivne bank — henholdsvis PK-banken, Hamngatan 12 og Sparbanken, Hamngatan 31 — det stod udenpå den tilklistrede brune kuvert, der også lå i brevene.

Budene skulle højest vente 10 minutter i de respektive banker, mens bankpersonalet ordnede de ”ting”, som fremgik af indholdet i den tilklistrede kuvert, og som budene skulle aflevere til bankpersonalet.

Når budene derefter havde fået ”godset”, skulle det køres til Stockholms hovedbanegård og placeres i en nærmere angiven vogn — forskellig for de to budfirmaer — i toget, der afgår fra banegården kl. 11.13 mod Helsingborg. ”Olle Andersson” skrev endvidere, at budene ikke behøvede at vente på ham, da han måske blev nødt til at stå på toget i Södertälje.

Desuden indeholdt brevene til budfirmaerne to hundredekronesedler, som ”Olle Andersson” håbede var betaling nok for ”jobbet”.

Personalet ved de to budfirmaer syntes, at såvel ”Olle Anderssons” brev som opgaven var underlig. Man åbnede derfor de tilklistrede kuverter, som altså var stilet til de to banker.



Millioner — eller eksplosion

De to tilklistrede kuverter indeholdt identiske breve, skrevet på maskine og med følgende ordlyd: ”Udløs ikke alarmen.

Så ryger huset i luften. Vi har jer under bevogtning. Budet ved ikke, hvad der står i brevet. Vi har placeret sprængladninger omkring hele bygningen. Vi kan udløse det med en radiostyret udløser. Vi vil have 4 millioner kroner. To millioner kroner i gamle hundredekronesedler og 2 millioner kroner i tusindekronesedler. Derudover 50.000 dollars, 10.000 pund, 50.000 DM, 100.000 norske kroner, 100.000 danske. Ellers må I fylde op med svenske.

Læg det hele i en taske eller kasse. Budet venter. Det må tage 10 minutter. Det må ikke anmeldes til politiet før end klokken 8.00 i morgen.

Ingen må følge efter budet.

Vi har anbragt sprængstof hos tre af bankens personale, derhjemme altså. Bliver budet forfulgt eller passer pengene ikke, ryger det i luften.

Vi har en organisation, der diskret kan overvåge jer. Budet er ikke vores. Derfor mister vi intet, hvis I handler mod instruktionerne.

Røde otter”.



Politianmeldelse

Allerede om mandagen anmeldte budfirmaerne Alfa og Beta sagen til politiet, og sagen blev overgivet til kriminalpolitiet i Stockholm.

I løbet af tirsdagen blev der holdt møde mellem politiet og de to omtalte bankers sikkerhedschefer. Alle var enige om at tage truslen alvorligt, og at gerningsmanden/-mændene skulle pågribes.

Det blev besluttet, at politiet skulle ”spille” med på ”Olle Anderssons” instruktioner. Man blev enige om, at politimænd af sikkerhedsgrunde skulle optræde som bude, bankfunktionærer m.m.

Budfirmaerne Alfa og Beta stillede biler til disposition, og onsdag havde politiet to budbiler til rådighed. Der blev foretaget en grundig fordeling af politimændene. Der blev sat 19 politimænd på forskellige opgaver.

”Olle Anderssons” instruktioner var ganske vist detaljerede, men der var alligevel en del spørgsmålstegn. Havde ”Olle Andersson” medsammensvorne, der var placeret i bankerne eller på strækningen mellem bankerne og banegården? Hvor var ”Olle Andersson” selv?

Budfirmaerne fik endnu et brev fra ”Olle Andersson” om tirsdagen. Brevene var poststemplede i Örebro dagen før, og også disse breve var maskinskrevne. ”Olle Andersson” skrev, at han havde glemt at bede budfirmaerne om at sætte en adresseseddel på ”godset”, inden det blev sat på toget. Det var nok, hvis der stod Olle Andersson på sedlen.



Politiet optræder som bude

Det blev onsdag formiddag, og alle 19 politimænd havde fået deres direktiver. To af politimændene disponerede over hver deres budbil. Kort før klokken 10.30 kørte de op foran indgangene til de to banker.

”Budene” gik omtrent samtidig ind i bankerne, hvor de afleverede hver deres tilklistrede brune kuvert til en på forhånd aftalt bankfunktionær. Disse tog kuverten, åbnede den og læste indholdet, hvorefter de gik ind i et baglokale, mens ”budet” ventede.

Inden der var gået 10 minutter, afleverede bankfunktionærerne en temmelig stor papkasse til ”budene”, som satte hver deres lap med navnet ”Olle Andersson” på kasserne. Der var makulatur i kasserne. ”Budene” bar kasserne ud og kørte derefter i de lånte biler til Stockholm hovedbanegård. ”Budene” bar de temmelig tunge kasser gennem den store stationsbygning og ud til perron 10, hvor toget endnu ikke var kørt frem.



Uforudset begivenhed

Klokken 10.55 var toget til Helsingborg kørt ind på perronen, og ”budene” stillede deres kasser, mærkede ”Olle Andersson” i to forskellige vogne. I disse sad der flere politifolk som passagerere, der skulle til Helsingborg.

Klokken 11.05 — altså otte minutter før toget afgik — kom et bud til syne på perron 10. Han kom kørende på en knallert med lad og steg ombord på toget, hvor han hentede de to kasser, som han placerede på sin knallert.

Indtil nu havde politiet optrådt i overensstemmelse med ”Olle Anderssons” instruktioner, men fra dette tidspunkt blev man nødt til at improvisere. Nu begyndte overraskelserne.

Politimændene lader budet køre afsted med kasserne, de forlader diskret toget og kontakter budet. Skulle han anholdes mistænkt for meddelagtighed i pengeafpresningen eller var han uskyldig.



Flere trusselbreve

Omtrent på dette tidspunkt får ledelsen af efterforskningen kendskab til, at endnu en bank i det centrale Stockholm har været udsat for et lignende afpresningsforsøg. Der er tale om Svenska Handelsbanken på Kungsträdgårdsgatan 2.

Det viste sig, at budfirmaet Cesar i Stockholm også havde modtaget to breve fra ”Olle Andersson”. Personalet i budfirmaet Cesar havde dog ikke åbnet den tilklistrede kuvert, der var stilet til banken, men man syntes dog, ligesom kollegerne i budfirmaerne Alfa og Beta, at det virkede ”sygt”.

Man syntes alligevel hos budfirmaet Cesar, at der skulle gøres noget, så et bud blev sendt ”bevidst for sent” til banken på Kungsträdgårdsgatan 2 med det tilklistrede brev, der blev afleveret til en bankfunktionær. Denne bank, der altså ikke var forberedt, kontaktede straks politiet. Civilklædte politifolk blev sendt til banken, og ”Olle Anderssons” tredie afpresningsforsøg var altså kendt af politiet.



Ændret transportrute

Tilbage til budet på hovedbanegården. Han virkede troværdig, da han fortalte, at han af sin chef på kontoret havde fået besked på at stige ombord på toget og hente fire kasser fra forskellige vogne.

Ifølge chefen havde en mand kort forinden ringet til kontoret og bedt dem om at gøre ham denne tjeneste, fordi han var blevet forsinket og derfor ikke kunne nå toget. Der var tale om nogle forsendelser, der var mærket ”Olle Andersson”, og de skulle bringes hen til receptionen på hotel Terminus, der ligger på Vasagatan lige overfor banegården.

Manden, der ringede, havde også sagt, at det var vigtigt, at budet gik ombord på toget så tæt på afgangen som muligt, da de personer, der skulle aflevere forsendelserne, sandsynligvis ville gøre dette kort før togets afgang. Ifølge telefonsamtalen ville budet blive betalt på hotellet.

Budet havde fået besked om fire forsendelser. Han fandt kun to, der var mærkede ”Olle Andersson”. Politet havde kendskab til tre afpresningsforsøg. Hvilken bank var den fjerde?



Politiet fortsætter ”spillet”

Politiet fortsatte med at improvisere. En politimand blev klædt ud som bud og satte sig på knallertens lad ved siden af de to kasser. Optoget kørte over til hotel Terminus. Blev de iagttaget? Nogle andre politifolk begav sig diskret over til hotellet, hvor de kontaktede den kvindelige receptionist. Hun fortalte, at hotellet den foregående dag (om tirsdagen) havde modtaget et maskinskrevet brev fra en ”Olle Andersson”. Hun havde brevet, der også indeholdt to hundredekronesedler, liggende i receptionen.

Der stod følgende i brevet:

”Hotel Terminus, Stockholm,

Onsdag den 30. juni kommer et bud ind med bagage, der bliver hentet igen af en person samme dag. Vil tro, at budet vil have en hundredekroneseddel. Behold resten for besværet.

Venligst Olle Andersson.”



Leveres til Vara

Klokken 12.00 ankom der et bud fra et budfirma i Örebro til hotellet. Politimændene begyndte at tale med den tilsyneladende troværdige og overraskede mand fra Örebro. Han fortalte, at han af sit firma havde fået til opgave at tage til hotel Terminus i Stockholm, hvor han skulle være klokken 12 for at hente ”nogle” kasser, der skulle leveres til Västergötland. Kasserne skulle stilles ved siden af en affaldscontainer på en parkeringsplads ved motellet Motoristen i Vara, der ligger ved Europavej 3.

Efter et samråd med budet fra Örebro blev det bestemt, at transporten til Vara skulle foregå i overensstemmelse med ”Olle Anderssons” instruktioner.



Opgaven til firmaet i Örebro

Det viste sig, at en mand tirsdag formiddag havde ringet fra en telefonboks til budfirmaet i Örebro og sagt, at han ringede for en mand, der hedder ”Olle Andersson”. Manden sagde, at ”Andersson” meget gerne ville have foretaget en transport af nogle kasser, der indeholdt datalister, transporteret fra hotel Terminus i Stockholm og til Vara. Leverancen skulle påbegyndes den følgende dag (onsdag) klokken 12.00. Manden spurgte, om budfirmaet ville påtage sig opgaven, og han ville vide, hvad det kom til at koste.

Budfirmaets kontordame syntes, at den var en underlig bestilling, men hun lovede at undersøge, om budfirmaet kunne påtage sig opgaven, og hvad det i givet fald kom til at koste. Kontordamen sagde, at hun ville ringe manden op, men han sagde, at han ikke kunne nås pr. telefon. Han ville i stedet ringe til budfirmaet et par timer senere. Kontordamen underrettede sin chef, som kontaktede en kriminalbetjent i Örebro for at bede om et råd, da man syntes, at det hele virkede underligt. Kriminalbetjenten syntes godt, at budfirmaet kunne påtage sig opgaven. Man måtte se, hvad der skete. Det skal tilføjes her, at politiet i Örebro senere informerede kriminalpolitiet i Stockholm om, hvad der var foregået i Örebro.

Manden ringede igen til budfirmaet nogle timer senere. Han var tydeligvis meget bekymret for transporten. Kontordamen bekræftede ordren og sagde, at det ville koste 1.944 kroner inklusive moms. Manden blev taknemmelig over beskeden, og han lovede, at han straks ville sende pengene til budfirmaet.

Han fortalte nu helt præcist, hvor kasserne skulle placeres, nemlig ved siden af en hvid affaldscontainer på parkeringspladsen ved motellet i Vara. Budfirmaet fortalte alle detaljer til kriminalpolitiet i Örebro. Den næste dag (om onsdagen) modtog budfirmaet et brev med morgenposten. Brevet var håndskrevet og lød:

”Her er 1.950 kroner fra Olle Andersson i overensstemmelse med aftale.”

I brevet lå der også 1.950 kroner i sedler. Brevet var poststemplet i Göteborg, og på kuverten var der klistret ekspresmærker.



I overensstemmelse med direktiverne

Igen tilbage til hotel Terminus. Ledelsen af efterforskningen informerede budet fra Örebro om, hvad der foregik, og han blev spurgt, om han ville gennemføre transporten under ”de ændrede omstændighededer”. Budet havde intet imod dette. Af såvel sikkerhedsgrunde som i efterforskningsøjemed fulgte flere biler med til Vara.

En patrulje ankom i god tid før transporten. Politimændene fra Stockholm havde af forklarlige grunden ingen eller ringe lokalkendskab til Vara. Den første politipatrulje parkerede foran indgangen til motellet og gik ind for at bestille værelser.

Politifolkene begyndte derefter at udforske de nærmeste omgivelser. Man lagde mærke til en Volvo 245, der holdt på parkeringspladsen.

Klokken var nu 16.35 onsdag eftermiddag. Volvoen havde hele tiden motoren i gang, og det var kun den mandlige chauffør i bilen. Føreren havde god oversigt over hele parkeringspladsen inklusive den affaldscontainer, der stod i det ene hjørne af parkeringspladsen. Volvoen og dens fører vakte straks politimændenes interesse.

Klokken 17.30 forlod Volvoen parkeringspladsen. Føreren kørte rundt om motellet, forsvandt nord på og vendte tilbage nogle minutter senere.

I denne forbindelse kan det nævnes, at manden, der ringede til budfirmaet i Örebro, havde været meget ivrig efter at få at vide, hvornår man kunne forvente, at budet var i Vara. Han havde fået svaret: ”Ved 5-tiden”.

Efter at Volvoen var vendt tilbage til parkeringspladsen, blev den der kun i nogle få minutter, hvorefter den forsvandt fra stedet.

Klokken 18.00 ankom de øvrige patruljevogne til parkeringspladsen. Politifolkene blev placeret rundt omkring motellet og med godt udsyn over affaldscontaineren.

Klokken 18.15 kørte budbilen ind på parkeringspladsen, og budet optrådte helt i overensstemmelse med instruktionerne. Han kørte hen til affaidscontaineren og placerede de to kasser, der var mærket ”Olle Andersson”, ved den ene korte ende af containeren (ind mod et skovområde).



Nysgerrig lastvognschauffør

Lige inden budbilen kom til Vara, var en langtursvogn fra et østland kommet kørende ind på parkeringspladsen og standset tæt ved affaldscontaineren. Efter at budbilen var kørt afsted mod Örebro, fik en af politimændene øje på to ben, der gik bag lastvognen. Benene gik hen til affaldscontaineren. Personen kunne være kommet fra skovområdet bag parkeringspladsen.

En af politimændene fik besked på at gå hen til containeren for at undersøge det nærmere. Han så da, at begge kasser var væk. Skovområdet bag containeren blev omgående kontrolleret. Der var ingen mennesker at se.

I lastvognens førerhus sad chaufføren. Politimanden rykkede døren op og så, at chaufføren lige havde åbnet den ene af kasserne og sad og bladede i makulatur fra en af bankerne i Stockholm. Politimanden sagde på et for forfatteren ukendt sprog, at han var politimand, samtidig med at han flåede de to kasser til sig og stillede dem tilbage på deres plads. På det samme sprog bad han derefter manden fra øst om at fjerne sig fra parkeringspladsen så hurtigt som muligt.

Det stod helt klart, at langturschaufføren ikke havde noget at gøre med sagen. Vores ven fra øst gjorde omgående, hvad han havde fået besked på og kørte bort fra parkeringspladsen i retning mot Göteborg.

Det kunne være morsomt at vide, hvad langturschaufføren tænkte og måske stadig tænker om episoden i Vara. Måske er han imponeret over det svenske politis effektivitet med hensyn til at forhindre tyveri fra affaldscontainere.

Inden politimanden gik tilbage til sin udkigspost, tapede han den åbnede kasse til så godt som muligt.



Mistænkt mand

Klokken 19.25 kom Volvoen kørende ind på parkeringspladsen. Den var kommet fra Göteborgegnen.

Bilen kørte forsigtigt frem til motellets indgangsdør, mens den hele tiden blev iagttaget af politimænd, der holdt sig skjult omkring parkeringspladsen. Føreren blev siddende i sin Volvo og kiggede hen mod affaldscontaineren. Netop på dette tidspunkt holdt en anden personvogn parkeret ved containeren, og nogle unge mennesker smed noget affald i den.

Kort efter kørte de unge mennesker bort fra parkeringspladsen.

Volvoens fører startede sin bil og kørte derefter hen mod containeren. Derved fik føreren at se, hvor kasserne stod. Han standsede ved siden af containeren og steg ud af Volvoen. Han bar på en plastikpose, som han smed i containeren, hvorefter han gik rundt om den og hen til kasserne.

Politimænden kunne også se, at manden så sig hurtigt omkring, efter at han havde smidt plastikposen fra sig.

Manden begyndte at undersøge kasserne, eftersom en af dem havde været åbnet. På dette tidspunkt blev manden pågrebet, og en af politimændene fortalte senere, at manden blev helt stiv. Det viste sig, at den plastikpose, som manden havde smidt i containeren, indeholdt dagens udgave af Expressen og Aftonbladet.





Bedrager

Det viste sig, at den anholdte var en 48-årig og tidligere meget dygtig og kendt finansmand i Göteborg. For nogle år siden havde han imidlertid været i politiets søgelys i forbindelse med noget omfattende økonomisk kriminalitet. Manden havde haft ”forretninger” sammen med det berygtede Göta Finans, og den 23. juni 1982 afsagde underretten i Göteborg dom i sagen mod finansmanden. Han blev idømt tre år og seks måneders fængsel for groft bedrageri. Dagen efter, at dommen var blevet afsagt (altså den 24. juni 1982), blev der sendt fire breve til fire forskellige budfirmaer i Stockholm …

Hvordan ved politiet, at der blev sendt fire breve, og at altså fire banker blev udsat for grove afpresningsforsøg? Jo, nogle dage efter anholdelsen henvendte postvæsenets reklamationskontor i Stockholm sig til kriminalpolitiet. Det viste sig, at det fjerde brev ikke var nået frem til budfirmaet, fordi det var lukket. Den fjerde bank havde været Wermlandsbanken på Kungsträdgårdsgatan 16 i det centrale Stockholm.



Udsat for sammensværgelse?

Finansmanden — der her bliver kaldt Mytoberg — har ihærdigt benægtet alt kendskab til afpresningsforsøgene. Han har hele tiden påstået, at han er blevet udsat for en sammensværgelse og narret til parkeringspladsen for at hente nogle kasser.

Mytoberg har fortalt, at han onsdag morgen blev ringet op på sit kontor i Göteborg af en for ham ukendt mand, der præsenterede sig som ”Olle Andersson”. Denne mand sagde, at han vidste, at Mytoberg den samme dag skulle til Skövde på forretningsreise. Eftersom Mytoberg kom lige forbi motellet i Vara, så ville han måske hente nogle kasser, der stod ved siden af en affaldscontainer, og som indeholdt dataudskrifter. Kasserne skulle afleveres på et hotel i Göteborg. Mytoberg gik med til dette, dels fordi han er en hjælpesom person, og dels fordi han skulle få 150 kr. for ulejligheden. Pengene skulle ligge i receptionen på hotellet.

I denne forbindelse kan det nævnes, at vores finansmand Mytoberg i forbindelse med sin dom også skulle betale en skadeserstatning på flere millioner kroner.

Da politiet spurgte det aktuelle hotel i Göteborg, viste det sig, at ingen havde fået besked om leverance af nogle kasser til ”Olle Andersson”, og at der heller ikke var blevet indleveret 150 kr. til betaling af en leverandør.



Dømt

Sagen mod Mytoberg blev behandlet af underretten i Stockholm, og den 15. oktober 1982 blev dommen afsagt.

Under retssagen fremlagde anklageren en række graverende beviser mod den anklagede. Blandt andet blev der fremlagt en skriftprøve fra en skrivemaskine, som Mytoberg havde brugt den 28. juni. Der blev ført en række vidner i retten, deriblandt en kvinde som Mytoberg havde fortalt, at hans fremtid var sikret rent økonomisk, og at han havde til hensigt at emigrere til USA.

Det kan nævnes, at det kvindelige vidne efter sit vidneudsagn blev udsat for grov mishandling i sin lejlighed. Politiet er ved at efterforske denne episode. Også justitsombudsmanden har fundet anledning til at finde ud af omstændighederne omkring overfaldet.

Underretten mente, at Mytobergs handlemåde kan betegnes som forsøg på groft røveri. Retten udtalte bl.a. følgende i dommen:

”Herved bør man udover truslerne om eksplosion også være opmærksom på, at personalet i bankerne kun fik 10 minutter til at handle i, og at trusselbrevene såvel i deres indhold som at de var underskrevet ”Røde otter” gav det indtryk, at der stod en terroristorganisation bag … ”

Mytoberg blev idømt tre års fængsel for forsøg på groft røveri. Han nægtede under hele sagen.

Såvel dem dømte som anklageren appellerede dommen, men landsretten stadfæstede underrettens dom.








Seddelforfalskning for millioner


For et par år siden opdagede toldvæsenet og politiet i Helsingborg den mest omfattende forfalskning af svenske pengesedler, der nogensinde har fundet sted. Dermed blev en bande sprængt, der kunne have forårsaget, at tilliden til svenske pengesedler var forsvundet. Banden benyttede et italiensk trykkeri, der bl. a. fremstillede falske hundredekronesedler til en værdi på over en million kroner samt falske statsobligationer til en værdi af en kvart million kroner.

Under politiets efterforskning kom der også andre forbrydelser frem i dagens lys, bl.a. forsikringsbedragerier og forfalskning af bankadviser. Det sidstnævnte gav banden et udbytte på henved en halv million kroner.


Lynrejse mod Norden

Vores historie begynder i Milano, og vi skriver den 3. november 1980. Denne dag om morgenen begyndte de to græske venner Janis og Georgios (navnene er fingerede ligesom de øvrige navne i artiklen) en lynrejse mod Sverige. De havde tilbragt nogle dage i Milano, hvor de — som det senere skulle vise sig — ikke havde ligget på den lade side. Den egentlige rejse mod Sverige begyndte dog fra en lille by i det nordlige Italien. Byen ligger ved Gardasøen, og vi vender tilbage til den på et senere tidspunkt. De havde tilbragt natten i bilen, der holdt parkeret i en garage i byen.

Da det var sent på efteråret, var vejret ikke det bedste, men såvel Janis som Georgios var fast besluttet på at tilbagelægge strækningen til Sverige på kortest mulig tid. De skulle udføre en vigtig transport — en opgave der påvirkede deres nervesystem mere og mere, jo nærmere de kom Sverige. Under turen op gennem Europa undte de sig ikke rigtig nogen hvile, men sov nu og da nogle timer i bilen.

I Nürnberg besøgte de Janis svigerinde. Besøget blev ikke særlig langvarigt — de afleverede bare en pakke, som hun skulle opbevare, indtil Janis kom tilbage og hentede den.





Held og uheld i tolden

Toldovergang efter toldovergang blev passeret, men deres bil blev ikke kontrolleret, og de begyndte at føle sig bedre til mode. De blev selvsikre og brystede sig af deres dygtighed til ubesværet og charmerende at sige ”intet at fortolde” ved hver toldovergang.

Omkring middagstid den 4. november var de endelig nået til Danmark og Helsingør. Nu var der kun en sidste forhindring — tolden i Helsingborg. Da de ikke mente, at de havde noget at deklarere, anbragte Janis en grøn tolddeklaration på bilens vinduesvisker.

Da færgen havde lagt til i Helsingborg, kørte de i land. Der bliver foretaget stikprøver ved alle færgers ankomst.

Ak og ve, tolderen vinkede Janis’ bil til siden for at foretage en mere grundig kontrol. De forsøgte på den karakteristiske sydeuropæiske måde at forklare tolderen, at de overhovedet ikke havde noget med, der kunne interessere tolderen, men denne solide skåning blev ikke påvirke af de to mænds forsøg at overtale ham, men begyndte i stedet sin undersøgelse.



Bilen — et skatkammer

Vi ved alle, at toldere er i besiddelse af en sjette sans, hvad angår smugleri, og heller ikke denne gang slog det fejl. Umiddelbart var der intet af interesse, men det plejer der jo heller ikke at være.

Da tolderen gennemgik polstringen på indersiden af skærmene, syntes han, at det så ud, som om polstringen havde været fjernet for nylig. Dette fik ham til at skrue det af, der var let at komme til. Han behøvede dog ikke mere end lige at demontere polstringen, førend at det viste sig, at bilen var et sandt skatkammer. Mellem skærmene og den indvendige beklædning fandt han en mængde hundredekronesedler samt en masse A-4 ark med fire stykker statsobligationer på hvert ark. På en gang var dagen ødelagt for de to græske statsborgere — spillet var tabt. Det skulle senere vise sig, at de ikke kom til at forlade Helsingborg før seks måneder senere, og da sad de i en fangetransport på vej til Kumla.

Tolderne foretog en grundig undersøgelse af bilen, dog ikke grundig nok, noget der kommer som en epilog til denne historie. Der blev fundet cirka 7.500 forfalskede svenske hundredekronesedler samt forfalskede statsobligationer lydende på værdierne 10 og 15 kroner for i alt en kvart million kroner.



Fabulerer

Janis og Georgios blev kørt til kriminalpolitiets bedrageriafdeling i Helsingborg, hvor de straks blev bragt til en indledende afhøring, inden man kunne træffe bestemmelse om, at de skulle anholdes. Janis fortalte noget svævende, at han og Georgios havde været på ferie sammen i Grækenland. Der var Janis blevet kontaktet af en af ham ukendt person, der ville have, at Janis på hjemturen kørte over Milano, hvor han skulle kontakte en italiener ved navn Carlo. Janis kendte ikke mandens efternavn — han havde jo kun været sammen med ham i en halv times tid.

I sin jakkelomme havde Janis et lille stykke papir, hvorpå der stod Carlo men ellers ikke andet. Janis bekræftede, at han havde skrevet italienerens navn på papiret, så han kunne huske, hvem han skulle kontakte. Men papiret stammede fra en svensk telefonblok, og formentlig var der ikke sådan nogle i hverken Italien eller Grækenland.

Janis kunne fortælle, at han på Carlos opfordring havde bragt pengene og statsobligationerne til Sverige, og at han senere ville få 15.000 kroner for ulejligheden. Janis skulle køre bilen til Stockholm, og der skulle han mødes med en ukendt mand ved hovedbanegården. Manden kendte bilens nummerplade.

Politi i alle lande har i årenes løb hørt mange opdigtede historier, og politiet kunne ikke fæstne lid til Janis forklaring. Georgios’ forklaring adskilte sig en del fra Janis’, men Georgios var betydelig mere fåmælt.

Hvilke muligheder havde politiet nu for at komme ind på det rigtige spor i efterforskningen? En mulighed var at køre i Janis’ bil til Stockholm og eventuelt mødes med den ukendte mand udenfor hovedbanegården. Men Janis’ forklaring virkede som sagt meget usandsynlig.



Nøglepersonen Carlo

På dette tidspunkt var der sådan set kun en ting at gøre, og det var at forsøge at finde Carlo. Hvis man skulle tro på Janis, så havde Carlo aldrig været i Sverige — men man skal jo ikke tro på alt, hvad folk fortæller. I forbindelse med, at Janis og Georgios blev anholdt i Helsingborg, blev det besluttet, at der skulle foretages en ransagning af deres boliger i Stockholm.

Under de telefonsamtaler, der var mellem politiet i Helsingborg og politiet i Stockholm, blev en kriminalinspektør i Stockholms bedrageriafdeling bedt om at forhøre sig hos kollegerne i de andre afdelinger, om de kendte noget til en italiener ved navn Carlo.

Det var jo nærliggende at tro, at Carlo trods alt var bosat i Stockholm, da det virker temmelig søgt at sende en masse penge og statsobligationer med to helt ukendte personer fra Italien til en ukendt mand i Sverige.

Nogle timer senere ringede kollegaen i Stockholm og meddelte, at han bl.a. havde været i kontakt med eftersøgningssektionen og en kollega der, som var noget af en specialist i italienske statsborgere. Kollegaen mente, at han kunne identificere Carlo til en italiensk statsborger ved navn Carlo Pierino, der havde boet i Sverige siden 1949. Denne Carlo Pierino havde lavet en del ”skumle” ting, han havde bl.a. været mistænkt for mordbrand i en restaurant, som han selv tidligere havde ejet.



Hurtig identificering

Et pasfoto af Carlo Pierino blev omgående sendt ekspres fra Stockholm til Helsingborg, og det ankom dagen efter om morgenen. Det var med stor interesse, at billedet af Carlo blev vist til Janis og Georgios. De blev begge to helt chokerede over politiets hurtige arbejde. De fortalte, at det var denne Carlo, der var deres arbejdsgiver med hensyn til pengene og statsobligationerne. På dette tidspunkt var Carlo stærkt mistænkt for at være hovedmanden bag forfalskningerne, og der blev udstedt en arrestordre på ham.

Politiet i Stockholm fik til opgave at opsøge hans bopæl og andre steder, hvor han kunne tænkes at opholde sig.



Jernbanevogn med tyvekoster

Ransagningerne af henholdsvis Janis’ og Georgios’ bopæle gav jack-pot. Der var tyvekoster for henved 150.000 kroner. En omfattende efterforskning viste, at de i løbet af sommeren havde sendt en hel jernbanevogn med tyvekoster til Grækenland — tyvekoster for 300.000-400.000 kroner. Politiet forsøgte senere af diplomatiske kanaler at få sendt tyvekosterne tilbage til Sverige.

Det græske politi meddelte imidlertid, at de ikke kunne finde noget, selv om det hus, hvor tyvekosterne skulle være, var blevet nøjagtigt beskrevet af Janis og Georgios.





Længes til Italien

Birger Sjöberg skrev engang, ”Jeg længes til Italien … ”, og vi vender nu tilbage til Carlo.

Politiet i Stockholm kunne ikke finde Carlo. Han var ikke hjemme sammen med sin kone eller i en lejlighed, han havde lejet i byens centrum. Han var heller ikke hos den kvinde, han havde boet mere eller mindre sammen med i den sidste tid.

Det var mest sandsynlig, at han var i Italien. Politiet mente, at det var mest sandsynligt, at han først og fremmest ville kontakte elskerinden, så underretten i Helsingborg gav tilladelse til aflytning af hendes telefon. Den forbrydelse, som Carlo var mistænkt for, nemlig grov pengeforfalskning, giver mulighed for telefonaflytning.

Efter at telefonselskabet havde koblet de nødvendige ledninger på, varede det ikke længe, før vi kunne høre Carlos blide røst på de tilkoblede bånd.

Han opholdt sig i Italien i den lille by ved Gardasøen, hvor han havde købt en lejlighed, så han kunne opholde sig der, når klimaet i Sverige ikke passede ham. Pengene til denne lejlighed var han i øvrigt kommet i besiddelse af gennem en anden forbrydelse dateret i 1977 — det bliver nærmere omtalt senere.



Bange for at blive opdaget

Det kom frem under telefonsamtalen med Kerstin, som elskerinden bliver kaldt her, at Carlo vidste, at Janis og Georgios var blevet opdaget i tolden i Helsingborg. Han havde fået dette at vide, da han talte med den enes kone i telefonen. Carlo var bange. Han spurgte gang på gang, hvor meget grækerne havde fortalt, og han forsøgte at overbevise sig selv om, at han under alle omstændigheder var uskyldig.

Efter et par dages forløb begyndte han at blive bange for, at det italienske politi skulle få kendskab til pengeforfalskningen. Da han udmærket kendte til forholdene i de italienske fængsler, begyndte han at tvivle på, at det var en god idé at blive i Italien. Hvad, Carlo ikke vidste, var, at han som italiensk statsborger aldrig ville blive udleveret og retsforfulgt i Sverige, men så langt tænkte han ikke. På dette tidspunkt har hans nerver siddet udenpå tøjet.



Efterlyst — flygter til Paris

Underretten i Helsingborg udsendte en arrestordre på Carlo, og han blev efterlyst gennem Interpol. Efter endnu en uge kunne Carlo ikke holde det ud mere. Han lånte en bil af en ven og kørte til Paris. Han kunne ikke blive opsporet i Paris — han følte sig mere sikker der. For at have noget at fordrive tiden med sendte han bud efter en anden elskerinde fra Sverige, og hun ankom til Paris med fly.

Kerstin blev hele tiden holdt under opsigt af politiet. Hun kunne mistænkes for medhjælp til grov pengeforfalskning. Det var dog ikke aktuelt at anholde hende, før Carlo sad bag lås og slå.

Carlo ringede hver dag til Kerstin fra Paris. Han følte sig også modfalden i Paris, og han længtes hjem til Sverige, men han turde ikke rejse hjem. Det var jo en risiko for, at han ville blive anholdt, når han kom med færgen til Helsingborg. På dette tidspunkt var han klar over, at politiet var på sporet af ham, og at Kerstins telefon blev aflyttet.



Svind i pengekassen

Efter nogle uger blev det, som Carlo ikke havde regnet med, en realitet for ham. Pengene begyndte at være slut, og uden penge kan man dårligt opholde sig i Paris. Alle de gange han havde ringet hjem, var det foregået fra telefonbokse eller offentlige steder, så samtalerne ikke kunne spores. Af naturlige grunde ringede han aldrig fra hotellet.

Nu opstod den situation, at han blev nødt til at få penge telegraferet ned over en bank i Sverige. En tidlig morgen ringede Carlo til Kerstin og fortalte, at han havde desperat brug for penge. Han bad hende om at sende nogle tusinde kroner ned til en navngiven bank i Paris. Banken lå på Champs Elyseé. Kerstin, der var et lydigt redskab i hænderne på Carlo, effektuerede straks bestillingen.

Da det hele foregik så hurtigt, kom politiet for sent til stede. Interpols afdeling i Stockholm ringede derfor til banken i Paris og bad dem om at trække udbetalingen af pengene ud til om eftermiddagen, så der kunne være politi til stede. Dette skete også.

Da Carlo opsøgte banken, blev han bedt om at komme igen ved 15-tiden, hvilket han også gjorde. Han har selv fortalt senere, at han kunne mærke, at det ikke ville gå — han følte sig skygget og følte sig i det hele taget som et jaget dyr.



Dramatisk anholdelse

Om selve anholdelsen på Champs Elyseé fortalte Carlo senere.

Da han mærkede, at han blev skygget, forsøgte han at smutte ned af en sidegade. I det samme var det, som om fortovet forsvandt under fødderne på ham, og to civile politibetjente ”trykkede hver deres pistol mod hans hoved”. I løbet af nogle sekunder kom der mere politi til stedet. Disse var udstyrede med automatiske våben, der alle pegede mod ham. Samtidig begyndte politimændene at flå tøjet af ham. Der stimlede mange mennesker sammen og blev vidner til, at Carlo blev klædt af helt ind til skindet. En bange og flov Carlo måtte til sidst, fuldstændig nøgen og i selskab med franske politimænd, der var bevæbnet til tænderne, gå den lange vej hen til en i nærheden parkeret politibil. Først der kunne han skjule sig for de nysgerrige blikke.



Kerstin fængslet

Anholdelsen af Carlo fandt sted den 17. november, og den samme dag blev Kerstin anholdt på sin bopæl i Stockholm. Ved ransagningen af Kerstins lejlighed fandt politiet 39.000 kroner i svenske tusindekronesedler samt en del tyvekoster, som Carlo havde købt af en person i Stockholm. Disse tyvekoster blev opbevaret i en anden lejlighed i den samme ejendom. Det var Kerstins fætter, Kalle, der disponerede over denne lejlighed. Han kommer ind i billedet senere som en dygtig forfalskner. Han havde bl.a. efter tilskyndelse fra Carlo lavet forlægget til en falsk svensk tusindekroneseddel nogle år tidligere. Politiet anede dog intet om dette under ransagningen.

Kerstin blev samme dag overflyttet til fængslet i Helsingborg, hvor hun måtte tilbringe både jul og nytår. Hun blev også nødt til at fejre sin 30 års fødselsdag det samme sted. Da Kerstin var kommet til Helsingborg, begyndte hun at fortælle om forskellige personer, som Carlo havde haft forbindelse med, om de forskellige rejser han havde foretaget i Europa samt om hvem, der havde været med ham på de forskellige rejser.

Hun kunne også fortælle, at hun et par dage før anholdelsen havde kørt to attachétasker hen til en bekendt. Det var Carlos tasker, men da hun vidste, at der var en pistol i den ene af dem, turde hun ikke have taskerne derhjemme, hvis politiet skulle komme på besøg. Politiet hentede senere taskerne hjemme hos Håkan, der boede i Sollentuna. Vi vidste ikke på det tidspunkt, at politiet senere skulle få en anledning til at besøge Håkan. Men det viste sig senere, at han havde været blandet ind i andre forbrydelser sammen med Carlo.



Carlos liv kortlægges

Straks efter, at Carlo var blevet anholdt, blev der sendt en anmodning til de franske myndigheder om at få ham udleveret til Sverige. Det viste sig, at det kom til at vare tre måneder, inden udleveringen fandt sted. Men i den mellemliggende periode arbejdede politiet på at kortlægge Carlos liv i det sidste år. Man fik god hjælp af Kerstin.

Hun kunne fortælle, at Carlo i løbet af efteråret 1980 havde haft nær kontakt med en bilforhandler i Huddinge. Manden hed Göran. Ifølge Kerstin var Göran på en eller anden måde indblandet i de falske penge, og under alle omstændigheder vil han og Carlo senere etablere sig i falskmøntnerbranchen sammen.

Kerstin fortalte også, at hendes fætter Kalle på en eller anden måde også ”havde en finger med i spillet”. Hun kunne eller ville dog ikke komme nærmere ind på det.

Mens man ventede på, at Carlo skulle blive udleveret, blev sten efter sten bygget ovenpå hinanden. Man vidste stort set alt om ham, da han kom til Sverige og Helsingborg den 17. februar 1981. Den dag Carlo ankom, blev Kerstin løsladt. Hun havde primært siddet fængslet, så hun ikke kunne vanskeliggøre eller afsløre noget om efterforskningen. Der var nemlig ingen form for censur i det franske fængsel, så Carlo kunne uden forhindringer sende breve og meddelelser til venner og bekendte.



Tungebåndet løsnes op

Under de første afhøringer af Carlo ville han hverken svare på spørgsmål eller indrømme, at han var indblandet i forfalskningen af pengene eller forfalskning af statsobligationer. De gange, han sagde noget, benægtede han det hele, men da han var bundet på hænder og fødder gennem de forskellige vidneudsagn, kunne man bare sætte sig ned og vente.

Carlo er en typisk italiener med et dertil svarende temperament, og derudover er han en person med et stort behov for menneskelig kontakt. Netop dette, manglen på menneskelig kontakt, var måske den afgørende grund til, at Carlo knap en uge senere ville fortælle sandheden. Da han blev enig med sig selv om, at ”han ville lægge kortene på bordet”, blev det vanskeligt at godtage alle hans oplysninger og tilståelser.



Carlos idé

Carlo kunne fortælle, at idéen til forfalskning af pengesedler var opstået et par år tidligere. Han havde da bedt Kerstins fætter, Kalle, om at separere en svensk tusindekroneseddel med et farvesepareringskamera, så han eventuelt kunne få optrykt sådanne sedler i Italien. Kalle lavede to optagelser i 11 dele i positiv film. Kalle beholdt selv den ene optagelse, mens Carlo fik den anden.

De tog til Italien sammen med Kalles veninde og Kerstin. I Milano fik Carlo kontakt med en person, der ville sondere mulighederne for at få et bestemt antal tusindekronesedler trykt. Nogen tid efter blev Carlo og Kalle dog klar over, at de ikke ville få nogle forfalskede sedler. De fik heller ikke forlægget tilbage. Carlo og Kalle blev uvenner på grund af dette, så Kalle og hans veninde tog hjem tidligere end planlagt.



Tidligere falsknerier

I slutningen af 60-erne var Carlo taxachauffør i Stockholm. En aften stødte han sammen med en anden taxa. Carlo blev hårdt kvæstet, og den anden chauffør omkom. Carlo blev sygemeldt i lang tid på grund af sine kvæstelser. Han var i kontakt med forsikringsselskabet Folksam hver måned for at få penge, og Carlo og skadeseksperten Pirko fik stadig mere med hinanden at gøre.



Pirko begyndte dog efterhånden at få mistanke om, at Carlo mere eller mindre simulerede sine kvæstelser. Hver måned kom Carlo på krykker, og hver gang klagede han over, hvor syg han var. Folksam havde flere læger, der undersøgte Carlo, og ingen af dem kunne sige, hvad der var i vejen med ham.

Pirko, der senere kom til at sidde i fængslet i Helsingborg, fortalte, at han lavede et komplot mod Carlo. Grunden til at Pirko var så sikker på, at Carlo ikke var mere syg end ham selv, var, at Pirko en lørdag var i en svømmehal i Stockholm sammen med sin lille søn. Hvem ser Pirko så springe fra den øverste vippe? Carlo. Han havde ikke brug for krykker hverken på vippen, eller da han var sprunget og derefter svømmede afsted.

Da Carlo så kom til forsikringsselskabet næste gang og ville have penge igen, sagde Pirko til ham, at man fra forsikringsselskabets side havde besluttet, at Carlo skulle gennemgå en røntenundersøgelse på et hospital. Carlo, der hele sit liv har været bange for læger, smed straks sine krykker og skyndte sig ud, samtidig med at han meddelte, at han ikke ville gennemgå en røntenundersøgelse, og at han nu var helt rask.



Falske skadesanmeldelser

Pirko og Carlo mødtes dog af og til. Carlo havde nogle biler, der var forsikret hos Folksam. Pirko begyndte at drikke mere og mere. Første gang de snakkede om forfalskninger, var det som en spøg, men senere tog planerne om, at de i fællesskab skulle skaffe penge gennem forfalskninger, at tage mere form.

Det begyndte med, at Carlo anmeldte fingerede skader på forskellige biler, og Pirko udbetalte forsikringspengene til dette. Ordsproget lyder, ”mere vil have mere”, og derfor var de ikke tilfredse med de små beløb, som efter deres hensigt blev resultatet af de fingerede skader.



Forberedelser til et stort kup

Eftersom Pirko var chef på dette kontor, havde han adgang til Folksams udbetalingsadviser. Det var sådan en blankoblanket, Carlo var på jagt efter. Pirko sørgede for, at Carlo fik sådan en. Med denne i hånden tog Carlo sammen med Kerstin til Milano for at få lavet nogle falske.

Cirka 14 dage senere vendte de tilbage til Sverige med omkring hundrede falske Folksamadviser. Efter at ”have ligget på” de falske adviser i en kortere periode, tog planerne mere form. Carlo kom i kontakt med en mand, ved navn Torsten Berggren, der boede i Stockholm. Denne påtog sig at hæve adviserne i hans eget navn og med hans eget kørekort som legitimation mod, at han fik halvdelen af det, de fik ud af bankerne. Berggren ville dog ikke udfylde udbetalingsadviserne men overlod dette til Carlo.

For at udbetalingsadviserne skulle være gyldige skulle to funktionærer i Folksam skrive under på adviserne. Dette ordnede Pirko. Carlo opsøgte den tidligere nævnte Håkan for at få ham til at hjælpe sig med at udfylde adviserne. Håkan ville dog ikke selv påtage sig denne opgave, men kontaktede en arbejdskammerat ved navn Sören, der påtog sig at udfylde dem.

Carlo kontaktede også en regnskabsfører fra en bank i Arlanda lufthavn. Han synede de falske adviser og mente, at forfalskningerne var så dygtigt gjort, at man uden risiko kunne gennemføre bedrageriet. Sven Olsson, som regnskabsføreren bliver kaldt her, skulle også på et bestemt tidspunkt tilkalde politiet til banken i Arland og påstå, at en kunde havde præsenteret ham for en falsk udbetalingsadvis. Derved mente de, at politiet ville koncentrere sin efterforskning til Arlanda i den tro, at gerningsmanden ville flygte denne vej ud af landet.



Det store kup

Dagen før kuppet mødtes de indblandede hjemme hos Kerstin. Ifølge vidneudsagn kom hun neglelak på Sörens hænder, så han ikke satte nogle fingeraftryk. Mens de var ved at udfylde adviserne, kom Sven Olsson. Han gik dog ikke ind i lejligheden, men Carlo kom ud til ham med den udbetalingsadvis, som han skulle vise frem i Arlanda.

Dagen efter blev hele aktionen gennemført mod forskellige banker i Stockholms centrum. Udbyttet blev på i alt 419.990 kroner. Adviserne lød på forskellige beløb på mellem 18.000 og 20.000 kroner. Torsten Berggren kørte i en bil, og Carlo og Håkan fulgte efter i en anden. Når de kom frem til en bank, gav Carlo en udbetalingsadvis til Berggren, som gik ind og hævede den med det samme. Derefter måtte Berggren aflevere halvdelen af pengene til Carlo. Så kørte de videre til en ny bank og gentog den samme procedure.

På det aftalte tidspunkt indleverede Sven Olsson den forfalskede advis i banken i Arlanda. Dette fik som ventet et massivt politiopbud til følge. Berggren kunne derfor i ro og mag køre til København i bil, hvorfra han rejste videre til Thailand.



Mened

Omkring et år senere vendte Berggren tilbage til Stockholm. Han blev anholdt og idømt tre års fængsel. Han lagde ikke skjul på, at han havde haft medhjælpere til forfalskningerne, men han nægtede at fortælle, hvem det var. Sven Olsson, der blev indkaldt som vidne i retten, sagde, at det var Berggren, der havde hævet pengene i Arlanda. Da Olsson senere blev dømt af underretten i Helsingborg, blev han også dømt for mened.

Da Carlo nu fortalte hele historien, blev resultatet, at alle de mistænkte personer blev anholdt og bragt til Helsingborg, hvor de blev fængslet. Berggren slap dog, da han allerede havde afsonet sin straf.



Baggrunden for den aktuelle sag

Carlo fortalte følgende om de falske pengesedler og statsobligationer, som toldvæsenet havde beslaglagt i Helsingborg den 4. november 1980:

Engang i foråret 1980 kom Carlo i forbindelse med Janis, der ejede et cafeteria på Kungsholmen i Stockholm. Janis var interesseret i at blive kompagnon med Carlo, så de sammen kunne drive et diskotek i Stockholm. Janis betalte derfor 30.000 kroner til Carlo.

Af en eller anden grund blev Janis og Carlo imidlertid ikke kompagnoner, men derimod kom Carlo til at skylde Janis 30.000 kroner. Carlo tilbød derefter at købe 10.000.000 falske lire i Italien og give dem til Janis som kompensation for de 30.000 kroner. Janis accepterede dette. De blev enige om, at Janis i begyndelsen af juni, når han skulle hjem på ferie i Grækenland, skulle køre over Milano.

Carlo købte de falske penge, men Janis kom ikke, så Carlo måtte selv tage pengene med til Sverige. Carlo afleverede pengene samt forlægget til den tidligere omtalte tusindekroneseddel, som Kalle havde lavet, og som han havde i sin lejlighed, til Janis’ bror, der også boede i Stockholm. Carlo beholdt dog omkring 3.000.000 lire, som han overlod til andre.

Da Janis kom tilbage til Sverige fra ferien, fik han pengene og forlægget af sin bror. Han turde dog ikke sætte pengene i omløb, så de blev liggende i hans lejlighed. Janis og Carlo begyndte at snakke om at forfalske svenske hundredekronesedler og statsobligationer.

I september tog Carlo til Milano, men de penge, han fik lavet, svarede ikke til de krav, han stillede. Han gemte hele partiet i lejligheden ved Gardasøen. Han brændte senere hele partiet, det skete lige, inden han flygtede til Paris.

Carlo tog tilbage til Sverige, men trykkeriet i Milano fik til opgave at trykke nye og bedre penge samt statsobligationer.



Trykkeriet igang

Omkring den 20. oktober 1980 kørte Carlo sammen med Janis i tog til Milano. I en uge inspicerede de daglig trykningen. I slutningen af ugen ringede Carlo til Georgios i Stockholm og sagde til ham, at han skulle tage Janis’ bror Antonius med sig og komme til Milano. Georgios skulle køre derned i Janis’ bil. Dette skete, og den 1. november mødtes de alle i Milano.

Den 2. november hentede de pengene og statsobligationer på trykkeriet, hvorefter de i samlet trop kørte til Carlos lejlighed ved Gardasøen. Der blev pengene og statsobligationerne placeret i Janis’ bil. Som tak for besværet fik Antonius et bundt falske sedler — sandsynligvis i størrelsesordenen 50.000 kroner. Dagen efter rejste han til Milano og derefter til Grækenland med fly. Han er af forklarlige grunde ikke vendt tilbage til Sverige, hvor der er udstedt arrestordre på ham.

Der var dog ikke plads til alle statsobligationerne mellem bundpladen og sædet. Da Janis og Georgios kørte gennem Nürnberg blev overskuddet afleveret til Janis’ svigerinde, der har et pizzeria der. Det tyske politi foretog en ransagning der men fandt dog ikke statsobligationerne. Svigerinden kan have skilt sig af med dem, da hun fik at vide, at Janis sad fængslet.



Handel med biler

Nu spørger den opmærksomme læser sig måske, hvad der blev af bilforhandleren fra Huddinge. Ja, han er egentlig et kapitel for sig.

I løbet af sommeren 1980 kom Carlo i kontakt med Göran, fordi Carlo skulle sælge en bil. Det hører med til historien, at Göran sammen med en jurist havde lånt en temmelig stor sum penge ud til en bedrager i bilbranchen. Da de ikke fik deres penge tilbage, men kun stod der med en fordring, der i sig selv var værdiløs, henvendte juristen sig til Carlo, som han vidste havde forbindelser til mange mennesker. Carlo hævder selv, at han fik fremskaffet et beløb til juristen. Han fik endvidere låntageren til at gå med til, at juristen og Göran skulle få andel i en båd, der lå i Middelhavet, og som skulle sejles til Østersøen og blive et flydende kasino der. Carlo kunne imidlertid ikke bringe aftalen i havn, da han forsvandt fra Sverige den 20. oktober og ikke vendte tilbage før den 17. februar 1981 og da som en fængslet mand.

I den første fase blev Carlo imidlertid nødt til at sælge sin bil, da han havde brug for likvide midler til betaling af de falske penge. Han henvendte sig til Göran og solgte sin bil til ham. Et par uger senere var han i den situation, at han absolut havde brug for en bil. Han lånte en af Göran, men de blev enige om, at Carlo skulle købe den.

På det tidspunkt havde Carlo imidlertid ingen penge. Han kom i tanker om de falske lire og forlægget til tusindekronesedlen, der lå hos Janis. Carlo tilbød Göran, at han kunne overtage de falske lire som betaling for bilen. Det var i alt tale om 6.300.000 lire samt forlægget til den svenske tusindekroneseddel. Göran gik med til dette, og de kørte sammen hjem til Janis, hvor Göran fik kuverten med de falske penge og forlægget.

Göran blev anholdt senere, og pengene og forlægget blev beslaglagt. Han havde gemt det hele på kontoret bag nogle bøger i en bogreol. Til at begynde med nægtede Göran alt kendskab til, at pengene skulle være falske, og han kendte intet til forlægget til tusindekronesedlen.

Carlo påstod, at han og Göran senere skulle have startet et trykkeri i Görans garage, hvor de skulle begynde at trykke, hvis ikke andre ting havde påvirket udviklingen. Sandheden omkring dette forbliver formodentlig en hemmelighed mellem Carlo og Göran. En kendsgerning er dog, at Carlo, allerede inden han forlod Sverige, havde fortalt Kerstin, at Göran var interesseret i at forfalske penge.



Epilog

Den bil, som Janis og Georgios kørte i, da de ankom til Göteborg med de falske penge og statsobligationer, blev beslaglagt og blev senere solgt på en auktion i Helsingborg. Bilen blev solgt til en mand, der boede i det sydlige Halland. I efteråret 1981 skulle køberen og nogle af hans venner på elgjagt.

Den morgen, da de skulle begynde jagten, lagde køberen mærke til, at hans nyerhvervede bil ikke havde rimfrost på taget, selv om det havde været temmelig koldt om natten. Alle de andre biler havde rimfrost på tagene. Et par dage senere afmonterede han tagets indvendige beklædning og fandt 608.000 kroner i falske hundredekronesedler. Tolderne havde overset disse penge.

Man kan bogstavelig talt sige, at der var tale om ”varme penge”.

Banden forsøgte i alt at smugle 1.358.000 kroner i falske hundredekronesedler samt en kvart million i falske statsobligationer ind i Sverige. Det er uden tvivl det største parti falske penge, der nogensinde er bragt ind i Sverige. Nu er omkring 608.000 kroner fra dette parti på politiets museum i Stockholm.



Rettens gang

Efterhånden blev bandens medlemmer draget til ansvar for deres handlinger i underretten i Helsingborg. De blev idømt strenge straffe.

Som hovedmanden blev Carlo idømt den strengeste straf; fem års fængsel. Hans nærmeste medhjælpere Georgios og Janis blev idømt henholdsvis tre år og fire år og seks måneders fængsel. Kerstin blev idømt 10 måneders fængsel.

Pirko fik også en streng dom: tre år og seks måneders fængsel.

Håkan og Sören slap med hver 50 dagbøder og en betinget dom, mens Kalle og Göran hver fik to års fængsel. Sven Olsson, der udover medvirken til bedrageri og blev dømt for mened, fik seks måneders fængsel.

Læseren spørger måske sig selv, hvad der skete med trykkeriet i Milano? Det har man al mulig grund til at spekulere over. En kendsgerning er, at politiet i Sverige endnu ikke — halvandet år efter at de falske penge blev trykt — har fået besked fra Italien. Dette på trods af at det italienske politi har modtaget detaljerede oplysninger om trykkeriets beliggenhed samt dets adresse samt tegninger og beskrivelser af bygningen. Her kan man så gøre sig sine egne tanker om det italienske politis manglende interesse i at undersøge sagen.








Epilog til Granbacken


I sidste års udgave af Nordisk Kriminalreportage var der en artikel om en mordbrand, der ramte motorgården Granbacken i Malmö. Vi kaldte artiklen ”Grillfesten på Granbacken”. Under efterforskningen viste det sig, at gerningsmændene som et efterspil til mordbranden havde begået en endnu mere kynisk handling — et vidne blev gjort tavs for evigt. Denne artikel handler om den sidstnævnte forbrydelse. Men første et tilbageblik på begivenhederne omkring mordbranden.


Resumé

Efter en lang og grundig efterforskning blev de, der var mistænkt for mordbranden, bragt for underretten i Malmö, og i foråret 1981 blev de dømt. Retssagen var så usædvanlig for svenske forhold og selve forbrydelsen så alvorlig, at den blev bedømt til at ville gå over kriminalhistorien.

Brandstifterne havde i ly af mørket, og selv om de vidste, at andre menneskers liv ville blive bragt i fare, sat ild til motorgården. De brugte benzinbomber, såkaldte molotovcocktails, som de kastede mod selve klubhuset på et tidspunkt, hvor raggergruppen Road Runners havde arrangeret åbent hus for medlemmer og andre ligesindede.

Bygningen blev stukket i brand natten mellem den 24. og 25. november 1979. Branden fik et eksplosionsagtigt forløb, og de hundredvis af unge mennesker, der var samlet til fest, flygtede over hals og hoved eller sprang i panik ud fra den brændende ejendom. Alle kom ud, hvilket nærmest var et mirakel, der var i al fald ingen, der var savnet. Bagefter lå stuehuset i aske og ruiner.

Det var et simpelt hævnbegær, der udløste handlingen. For ildpåsætterne var Road Runners en konkurrent, fordi de havde deres egen gård og dermed et mere stabilt opholdssted. Ildpåsætterne hørte hjemme i Helsingborg og omegn, men det skete, at man engang i mellem tog til Granbacken, og det skete også denne dag. De ankom ni personer i en Plymouth Fury fredag den 23. november om aftenen, men så skete der det, der udløste deres handling. Efter at have opført sig anstødeligt blev de smidt ud og jaget væk fra gården. Fornedrelsen var total og umulig at holde ud …

Gerningsmændenes tilbagetog var forceret, men i hastværket med at komme derfra blev en af dem overladt til sin skæbne. Han for vild i nattemørket og kom til at overnatte hos politiet. De fleste af de flygtende var fulde, stemningen var ophidset og allerede på vej hjem i bilen opstod tanken om hævn. Gården skulle brændes ned. I løbet af lørdag aften blev der samlet forstærkning i Helsingborg, og derudover styrkede de sig med spiritus, hvorefter de igen kørte den halvtreds kilometer lange tur til Malmö. Der var ingen, der så dem komme, og ingen så dem, da de flygtede i Furyen og efterlod Granbacken i lys lue.

De syv mænd i Furyen, der alle var mere eller mindre meddelagtige i branden, blev efterhånden identificeret af politiet. To af dem tilstod under de indledende forhør og fortalte i malende vendinger om deres egen og de andres optræden. Da de senere indså konsekvenserne af deres tilståelser, trak de deres forklaringer tilbage og skød skylden på politiets forhørsmetoder.

Gerningsmændene har, ligesom andre personer i artiklen, fået fingerede navne:

Den ældste i gruppen var Mick Zander, 22 år. Han og hans yngre bror, Jimmy, 21 år, blev betragtet som initiativtagere og ledere af forbrydelsen.

De blev idømt otte års fængsel hver for grov mordbrand.

Herman Kugel, ”Kulan”, 21 år, fik seks års fængsel for medhjælp til grov mordbrand. David Persson, ”Foxen”, 20 år, Tony Hersgarn, ”Härskarn”, 19 år, og Niklas Josefsson, ”Nick”, 18 år, blev dømt for det samme — medhjælp til grov mordbrand — men på baggrund af deres unge alder blev straffen fastsat til fire års fængsel.

Til sidst den 18-årige chauffør, Sune Alfredsson også kaldet ”Jokern”, blev dømt for medhjælp til mordbrand og fik et års fængsel.

Dommene blev appelleret, men landsretten for Skåne og Blekinge stadfæstede underrettens afgørelse bortset fra Sune Alfredsson, der fik sin fængselsstraf ændret til en betinget dom.



En forsvinden

Dermed blev der sat punktum for mordbranden. Sagen var opklaret, og gerningsmændene havde fået, hvad de fortjente. Men med i billedet var der stadigvæk noget, der forvirrede politiet. Forældrene til en yngre mand havde meldt til politiet, at deres søn var forsvundet. Omstændighederne omkring denne forsvinden pegede på en forbindelse til begivenhederne på Granbacken. Den unge mand hed Bo Göransson og var 19 år. Han blev savnet allerede fredag aften, da han ikke kom hjem, sådan som aftalen havde været, og ingen af hans venner vidste, hvad han havde lavet. Bo Göransson levede i en harmonisk familie, han var pålidelig men lidt rastløs som så mange andre i den alder. Det var kendt, at han i den senere tid var begyndt at omgås de bilkørende unge mennesker i sit eget kvarter, men der var ikke mange forbindelser herfra og til Road Runners, selv om en af deres ledere mente, at han havde set Bo Göransson ude på Granbacken nogle enkelte gange. Man kunne ikke få yderligere oplysninger. Brandstedet blev undersøgt endnu engang, de nedstyrtede sten blev fjerner, men det gav ingen spor.



Lig i havnen

Bo Göranssons forsvinden fik en ligeså uventet som uhyggelig løsning i begyndelsen af februar måned 1980. Besætningen på en bugserbåd tilkaldte politiet i Helsingborg og redningsmandskab til Norra havn. De havde opdaget liget af et druknet menneske, der lå og flød i havnebassinet. Liget blev bjærget og blev bragt til lighuset for at blive identificeret. Det var en mørkhåret, fuldt udvokset mand på mellem 18 og 35 år. Manden var klædt i cowboybukser og cowboyjakke og udenpå denne havde han en kort jakke i sort skind, han havde støvler på fødderne. Hans ansigt var meget kvæstet, og hans hænder var borte.

Det blev antaget, at liget havde ligget mere end to måneder i vandet. Ved hjælp af de ejendele, der lå i lommerne, mente man, at man kunne slå fast, at der var tale om liget af den savnede og efterlyste Bo Göransson. Da man havde en mistanke om, at der lå en forbrydelse bag Bo Göranssons død, blev liget bragt til retsmedicinsk institut i Lund til obduktion. Identiteten blev bekræftet. Det var Bo Göransson, og det blev konstateret, at han sandsynligvis havde lidt druknedøden. Der var i al fald ingen tegn på ydre vold eller kvæstelser, som kunne være dødsårsagen. Der var heller ikke sådanne kvæstelser på de indre organer, men der manglede en tand.



De for mordbranden mistænkte personer blev ikke nævneværdig berørt af anklagerne, og de var afvisende, hvis forhørslederen nærmede sig omstændighederne omkring det eventuelle mord. For dem var denne antagelse nærmest som grebet ud i luften og var dårlig en kommentar værd.

Den 17-årige pige, Lene Keppler, der også var fra Helsingborg og en god bekendt til de unge mænd, var blevet indgående afhørt om sine oplevelser, da hun sent om natten den 25. november fik besøg af dem. Pigen havde været indkaldt som anklagerens vidne i retssagen. Hun havde gengivet begivenhederne på en moden og overbevisende måde, men hun havde ikke sagt noget om ”den anden forbrydelse”.

Var der da egentlig nogen forbindelse mellem branden og drengens død? Der var tvivl om det punkt. Spørgsmålet måtte stå ubesvaret, og den fortsatte efterforskning blev udskudt til fordel for anklagerne for mordbrand, der allerede var offentliggjort.

Efter adskillige omveje med appeller, retspsykiatriske undersøgelser m.m. blev retssagen afsluttet i sommeren 1981, og gerningsmændene blev anbragt i forskellige fængsler rundt om i landet.



Ny forhørsrunde

Omkring samme tid blev mordsagen genoptaget ud fra den viden, man nu havde fået. Det, der var tilbage af brandstedet, blev grundigt gennemsøgt, og politimændene gravede bogstavelig talt efter beviser og andre ledetråde. Bilen, der var blevet brugt, den forlængede Fury, blev bragt ind til en teknisk undersøgelse. Den blev nøje undersøgt fra for til agter, men tiden og de forskellige ejere havde fjernet de spor, der eventuelt havde været der engang.

Der blev startet en ny forhørsrunde, men der var mange svar, der var af typen ”måske” eller ”ved ikke”. Men en af de yngre drenge i klubben kom til sidst i tanke om noget. Han, og alle de andre, havde fået forevist billeder af Bo Göransson, og det var en person, han kunne genkende fra motorgården. Det måtte have været allerede fredag aften, at han havde set ham inde i baren, eller rettere sagt set, at fyren blev skubbet omkring i lokalet af raggerne fra Helsingborg. Han kendte ingen af dem ved navn men kunne huske, at de havde cowboyjakker med navnet ”Helsingborg” malet på ryggen. Uoverensstemmelsen gjaldt vist en af pigerne. Bo Göransson havde fået en opsvulmet læbe men ingen andre kvæstelser, og slagsmålet blev standset. Da de senere blev smidt ud, var der en af dem, der truede med at ”sætte ild på gården”.

Efterhånden modtog politiet enkelte oplysninger. Det var muligvis sådan, at der formodede mord blev diskuteret inde i byen mand og mand i mellem.



Kronvidnet

Lena Keppler, der ikke længere boede i Helsingborg af frygt for repressalier, kunne ikke længere holde ud at tænke på det, der var sket. Angsten plagede hende, men hun levede også under et stadig pres for at blive dømt som meddelagtig, hvis hun fortalte hele sandheden. Hun valgte alligevel det sidste og forsigtig udspurgt, tog hun igen til orde:

— Det må have været en frygtelig oplevelse for dig, Lena, lagde forhørslederen ud. Men prøv at fortælle, hvad du ved. Det har været et helvede for dig at bære på alt dette og ikke haft nogen at snakke med. Det forstår vi godt.

— De havde smadret hovedet på ham. Jeg turde ikke se på ham, men Mick sagde til mig, at de havde slået ham med en sten i hovedet, og at han ikke var pæn.

— Hvem er de?

— Kulan, han trak ham i benene, og Mick gik efter.

— Hvad skete der mere, end at de trak ham ud?

— Det ved jeg ikke. De trak ham bare afsted, og bagefter sagde de, at de havde smidt ham i havnen.

— Hvor tæt på kanten af kajen stod du?

— Ikke så langt derfra. Der hvor skinnerne går.

— Var han død eller levende?

— Død, tror jeg. Det sagde Mick i al fald. At de havde dræbt en fyr.

— Lene, har du selv set fyren eller hvordan?

— Ja, jeg har set ham.

— Hvor så du ham?

— I Helsingborg, udenfor min lejlighed.

— Hvem var det, der kom til din lejlighed?

— Mick. Han bankede på vinduet.

— Var Jimmy med?

— Nej, Jimmy var ikke med.

— Nå, hvad så du, da du kom ud til bilen?

— Han lå i midten og blødte fra hovedet.

— Hvad gjorde I derefter? Lena — kørte du med i bilen?

— Mm, men vi kørte ikke i den bil. Vi kørte i Cadillacen.

— Du mener, at I havde fyren i Cadillacen. Hvem lagde ham der?

— Tom og Mick. De hjalp hinanden.

— Kørte du selv med i Cadillacen? Du nikker. Hvem var der mere i bilen?

— Kulan og Jerry og Härskarn.

— Hvor var de andre?

— De kørte. Jokern ville ikke mere, han græd bare, og Foxen og Nick kørte hjem.

— Hvad gjorde I derefter?

— Vi kørte ned til Stora havn.

— Og hvad gjorde I der?

— De tog ham ud.

— Hvem tog ham ud?

— Jeg og Jerry blev siddende i bilen.

— Men hvem tog ham ud?

— Jeg ved det ikke, han var i bagagerummet.

— Det var altså Mick, Kulan, Tom og Härskarn, der steg ud af bilen?

— Ja, det var det.

— Hvem bar ham væk fra bilen?

— Det så jeg ikke.

— Hvem lagde ham i bagagerummet?

— Det var Mick og Tom.

— Hvad blev der sagt, da de kom tilbage?

— Ikke noget særligt. De havde fjernet ham.

— Hvad gjorde I så?

— Kørte hjem.

— Allesammen?

— Ikke Härskarn.

— Vil du godt gentage det igen. Hvem var I nede på havnen?

— Det var jeg og Härskarn, Mick, Kulan, Tom og Jerry.

— Hvorfor skulle du og dem fra Göteborg egentlig køre med?

— De havde ingen andre, der ville køre.

— Hørte eller så du noget af det, der skete på havnen?

— Nej.

— Har Mick sagt noget om, hvem det var, der slog fyren ned?

— Han gjorde det selv, har han sagt. Han var nødt til det. Han tog en sten, men det var ikke meningen, det der skete, og bagefter sagde han, at der ikke kunne bevises noget. De fortrød, at de havde taget ham med. De skulle have ladet ham blive liggende på marken nede ved motorgården.

Dette var et stykke i begyndelsen af alle de på bånd optagne forhør med Lena, og fortsættelsen, her i sammendrag, blev direkte afgørende for opklaringen.



Det natlige besøg

Lena Keppler fortalte, at hun var kommet lidt tidligere hjem lørdag aften, end hun plejede. Noget senere på aftenen, men helt uventet, fik hun besøg af nogle venner, deriblandt Tom og Jerry der var kommet fra Göteborg i den rosafarvede Cadillac. Han, der ejede bilen, hed Thomas Andersson, og den anden hed Jerry Nilsson. Vennerne havde vin og øl med, og de havde det sjovt til ud på de små timer. Lena redte op til sine gæster, da de skulle i seng.

Selv var hun blevet siddende i køkkenet sammen med Tom og Jerry, og klokken var blevet fire eller halv fem, da hun hørte, at der blev banket på det vindue, der vender ud mod gaden. Da hun kiggede ud, opdagede hun Mick Zander ved vinduet; han forlangte opmærksomhed og kaldte de to fra Göteborg ud. Plymouthen holdt lige i nærheden, og hun så dem, der sad på forsædet. Lena undrede sig over, hvorfor de var kommet og gik selv ud kort efter. Hun kom ud tids nok til at se, da Mick og Tom løftede en livløs mand ud af Furyen. Mick havde fat om benene, mens Tom holdt ham i armene. Det var deres hensigt at bære ham ind i lejligheden. Lena blev forskækket og råbte højt: ”Tag ham væk, tag ham væk, han er død! ” Sådan så det i al fald ud. Han var helt ”leddeløs”. Kroppen og armene var helt viljeløse, og hovedet var fuldt af størknet blod.

Mick blev vred, slap taget i fyren og stak hende en ørefigen, så hun ikke skulle blive ”hysterisk”, som han udtrykte sig. Han ændrede dog tydeligvis mening, og de bar i stedet fyren hen til Cadillacen, der holdt parkeret et stykke derfra. Lena fik besked på at gå ind, men da hun ikke straks adlød, gav Mick hende besked på at tage plads i Cadillacen. Hun turde ikke andet end at adlyde. Hun så, da Mick og Tom lagde fyren i bagagerummet og lukkede klappen.



Mod havnen

De øvrige indblandede var blevet siddende i Furyen, men hun kendte dem både af navn og udseende. Der var ham, der plejede at køre, Jokern blev han kaldt, og Foxen var der også sammen med Nick. De sagde ikke særlig meget, men så bekymrede ud. De kørte afsted i Furyen kort inden, at Cadillacen startede.

Det var Jerry, der kørte. Han var i øvrigt den eneste, der var ædru, og han fik besked på at køre mod havnen. Tony Hersgarn og Herman Kugel kørte også med. De var i alt seks personer i bilen, da de standsede ved en af kajene nede i havnen. Det var Mick og Tom, der først steg ud af bilen. De blev fulgt af Kulan og Härskarn, mens Lena blev i bilen sammen med Jerry. Bagagerummet blev åbnet og fra sin plads på bagsædet, så Lena, at de bar fyren væk. De gik i retning mod havnebassinet og forsvandt i mørket.

Nogle minutter efter kom de tomhændede tilbage. De satte sig hovedkulds ind i bilen, og chaufføren fik besked på at køre derfra. De kørte ind mod byen igen men satte Härskarn af, hvor han boede, inden de vendte tilbage til Lenas lejlighed. Da de var kommet hjem, fik Lena deres cowboybukser, som hun vaskede rene for blod og jord. Nogle dage senere hjalp hun til med at gøre bilen ren.



Upassende tilskuer

Bagefter havde Mick fortalt lidt om det, der skete i Malmö, og Lena forsøgte at gengive det, han havde sagt:

De havde været i Malmö og ”grillet pølser” på motorgården, men netop som de havde tændt ild på denne, var de blevet overrasket af en djævel, der kiggede på, og som spurgte, hvad i helvede vi lavede. Mick var blevet helt stiv, fortalte han, og det var for at gøre fyren tavs, at han havde brugt vold. Han samlede en sten op og slog fyren i ansigtet med den. De blev alle meget ”nervøse”, da det gik op for dem, hvad der var sket, og uden at tænke på hverken mening eller formål havde de slæbt den livløse fyr over markerne og ind i Furyen, hvorefter de var kørt til Helsingborg.

Grunden til Bo Göranssons forsvinden stemte således godt overens med antagelserne om, at han var blevet gjort tavs, da han blev myrdet. Men Lenas ”tilståelse” afslørede også, at endnu flere var blevet indblandede som medskyldige — om end ganske ufrivilligt.



Flere indblandede

Thomas Andersson og Jerry Nilsson optrådte i den tidligere efterforskning som ”vidner, der er forhindret” under henvisning til sygdom, da de var indkaldt i retten. Efter dette forhør med Lena Keppler blev der udstedt arrestordre mod Thomas og Jerry. De blev anholdt hver for sig og bragt til forskellige politistationer til afhøring. Thomas Andersson blev anklaget for mord eller for grov vold med døden til følge, og Jerry Nilsson blev anklaget for medhjælp til mord eller medhjælp til grov vold med døden til følge. Desuden var de mistænkt for ”beskyttelse af forbrydere”.

De havde ikke glemt det, der var foregået natten til den 25. november 1979. Thomas (normalt kaldet Tom) og Jerry fandt det vanskeligt at indrømme noget til at begynde med, en holdning der var styret af stor skræk for anføreren og dennes bror, Mick og Jimmy Zander. Da de til sidst indså situationens alvor, tog de dog til orde. Forklaringerne, der kom uafhængigt af hinanden, bekræftede i det store og hele Lena Kepplers version.



Tom og Jerry fortæller

Tom og Jerry skulle egentlig have været med til festen på Granbacken, men den rosa Cadillac gjorde lidt vrøvl, så de blev hos Lena Keppler i Helsingborg. Om natten blev de kaldt udenfor for at hjælpe med noget, og de mødte Mick ude på gaden. Mick sagde, som det var; de havde været nødt til at ”ordne en fyr”, der havde været alt for nysgerrig, og de måtte gøre noget med fyren, som de havde taget med sig hjem i bilen.

Tom genkendte de personer, han hentydede til, og udover Mick kunne han huske, at han havde set Kulan, Foxen, Nick og Härskarn. Sidstnævnte var som sædvanlig fuld, og Mick havde været temmelig nervøs. Han krævede, at de skulle hjælpe til, men de nægtede, indtil Mick og Härskarn truede med vold. Så turde de ikke andet. Mick og Tom hjalp hinanden og bar fyren hen til Cadillacen, hvor de lagde ham i bagagerummet.

Lidt senere fik Jerry besked på at køre; de skulle køre til havnen, befalede Mick, og ”dumpe fyren”. Mick og Kulan dirigerede, hvilken vej Jerry skulle køre. Nogle meter fra kajen stoppede turen, og de steg ud af bilen. Härskarn åbnede bagagerummet, og mens Mick stadigvæk dirigerede, hjalp de hinanden med at løfte fyren ud af bilen. Der var Mick, Tom, Kulan og Härskarn. I fællesskab bar de ham et par meter hen til kanten, hvorefter de smed ham ned i vandet.

Da de kørte derfra, sagde Mick: ”Nu er der ingen, der kan sige noget”.

Ifølge Tom havde fyren været blodig i ansigtet, ved hårrødderne og under øjnene men mest omkring næse og mund. Han hang slap og livløs, da de bar afsted med ham, men bagefter tvivlede Tom på, om han virkelig havde været død, da de smed ham i havnebassinet.



Micks version

Mick Zander var den, der mest ihærdig benægtede anklagerne om mordbranden. Han påstod, at politiet var forudindtaget og automatisk gik ud fra, at han var bøllen i dramaet. Han tilstod heller ikke noget senere under retssagen men henviste til sine pårørende, der gav ham et alibi for den aktuelle nat. Derfor kom beskeden om, at Mick Zander havde tilstået mordbranden til en fængselsbetjent, der ledsagede ham til fængslet i Borås den 7. september 1981, som noget af en overraskelse. Den lange frihedsberøvelse og isolering i fængslet havde gjort ham mør. Han orkede ikke længere at stå imod anklagerne, og nu ville han tilstå. Ikke mindst var han plaget af, at broderen Jimmy var blevet uskyldigt dømt; og som sådan risikerede Jimmy også at blive draget uskyldigt ind i mordsagen, nybagt far som han var.

Raggerne fra Malmö havde gennem længere tid opført sig dårligt, fortsatte han, og der var opstået nogle modsætninger, som havde medført mishandling og ødelæggelser. Mick var ikke alene om at ville have hævn. Det var noget, de allesammen var blevet enige om, og så fortsatte han med at fortælle det, der virkelig var sket. Han fortalte det ganske vist i store træk men med stor indlevelse og flere gange udbrød han spontant: ”Hvor er det skønt endelig at fortælle sandheden”. Under politiforhørene bagefter kom han efterhånden mere og mere detaljeret ind på selve begivenheden.

De var kørt til motorgården for ganske enkelt at ”strides” med raggerne fra Malmö, og han fortalte, hvem der havde været med. Det var Herman Kugel, David Persson, Tony Hersgarn, Niklas Josefsson og bilen blev kørt af Sune Alfredsson. Han havde selv været ” fuld som fanden”. Da de ankom til gården, var de alle steget ud bortset fra Sune. De fremstillede to benzinbomber ved hjælp af ølflasker. De tog benzinen fra en femliter dunk i bagagerummet, og Mick mente at kunne huske, at det var Härskarn, der hældte benzinen på flaskerne, og at det var Kulan, der satte tvisttotterne i flaskemundingerne. De fulgtes ad over marken, men i nærheden af gården splittede de sig op.

Det sidste stykke sneg Mick sig frem. De andre holdt sig på afstand for at holde vagt. Da han nærmede sig huset, satte han ild på tvisten og kastede benzinbomben. Den ramte husgavlen et stykke oppe, og benzinen eksploderede mod træværket. Angrebet blev foretaget mod den del af stuehuset, der var under reparation — undskyldte han sig med, men han havde ikke forestillet sig, at ilden ville brede sig så meget. Netop på det tidspunkt hørte han en masse stemmer i nærheden, tabte den anden flaske på jorden og ”løb hurtigt som ind i helvede tilbage med bilen”.

Han opdagede da, at kammeraterne kom slæbende med noget. Det var et menneske, der var blodig i ansigtet. ”Hvad fanden er det?”, råbte han, ”kør for helvede”, og de smed ham ind på bagsædet af Furyen. De havde ”klapset ham af”, sagde Härskarn. Senere fik Mick at vide, at de havde brugt en sten. ”Kør for fanden”, råbte Mick til Jokern, og de kørte afsted ”for fulde gardiner”. Fyren var bevidstløs, og de forsøgte at vække ham under køreturen. Han viste ingen tegn på liv, og de forsøgte på forskellige måder at finde ud af, om han stadigvæk levede, men da det heller ikke lykkedes, blev de klar over, at han var død, og de blev allesammen grebet af panik. De vidste ikke rigtig, hvordan de skulle håndtere situationen men bestemte sig for at køre hjem til Helsingborg, og der blev de enige om at køre hjem til Lena Keppler, hvor de gjorde holdt lige udenfor hendes lejlighed.



Allerede død

Mick og Kulan steg ud af bilen og bankede på ruden til soveværelset. ”Der kom tre hoveder frem i vinduet”, fortalte Mick, ”det var Lena og Tom og en til”. Først åbnede hun vinduet, men derefter kom hun ud sammen med Tom og den anden fyr. Mick fortalte dem, hvad der var sket i Malmö, og at de havde en død fyr i bilen, som de skulle skille sig af med.

Mick havde foreslået, at man måske skulle efterlade ham på en af gaderne, og de talte om at gemme ham i skoven, men der var ikke tale om at lægge ham inde hos Lena eller køre på hospitalet med ham. ”Han var jo død i bilen”, sagde Mick under afhøringen, ”så død, som han kunne blive”. Til sidst blev de enige om at smide fyren i havnen. De ryddede bagagerummet på den rosa Cadillac og flyttede fyren derover. Furyen var alt for kendt af politiet i Helsingborg, så derfor skiftede de til Cadillacen og lagde fyren i bagagerummet, hvis de skulle blive stoppet under køreturen.

De kørte ned til havnen i Helsingborg og bar fyren det sidste stykke hen til kanten af kajen. Mick fulgte ikke med helt frem, sagde han, men han mente, at det var Kulan, Härskarn og Tom, der smed fyren i vandet. Mick afsluttede forklaringen med at påstå, at der var Härskarn, der havde slået fyren ned; Mick havde selv hørt ham sige det, og Nick havde bekræftet det.



Jokern svinger

De øvrige indblandede blev også anholdt og fængslet, men det var kun Sune Alfredsson, ”Jokern”, der fik berøvet friheden, da de andre allerede sad i fængslet efter dommene for mordbranden. Deres forklaringer, i det omfang de overhovedet sagde noget, var præget af den samme negative holdning til skyldsspørgsmålet som tidligere, der var dog en undtagelse. Det var Jokern, og han havde igen skiftet holdning — det er umuligt at sige for gud ved hvilken gang. Han bestemte sig til, at han havde været med. Men kun som chauffør for gruppen, og han var blevet tvunget til det. Det var Micks forslag, fortsatte han, at de skulle køre til Malmö, og det var Mick, der truede ham med en flaske.

Jokern nævnte navnene på de, der havde været med, og antallet stemte overens med oplysningerne i hans oprindelige version, selv om han var lidt usikker på, om Jimmy havde været med. Jokern havde ikke rigtig været klar over formålet med turen, men han var klar over, at der var ”noget djævlskab igang”, da kammeraterne forsvandt over marken med flasker i hænderne.

Jokern blev siddende på bilens førersæde, og han så, da det begyndte at brænde i huset. Da de vendte tilbage til bilen, havde Mick åbnet den ene bagdør, og ”drengen”, som de havde med sig, blev lagt ind på Furyens bagsæde. Fyren var fuldkommen blodig i ansigtet, og Jokern blev chokeret over synet. Han kunne ikke huske meget om hjemturen, men for hans vedkommende sluttede turen, da han parkerede udenfor Lena Kepplers bopæl i Helsingborg. Jokern var stadigvæk meget bange for, at der skulle ske ham noget senere i livet. Brødrene Zander havde jo utrykkeligt sagt, at han skulle ”holde kæft” om det, der var sket.



Härskarns hukommelse svigter

Tony Hersgarn, ”Härskarn”, havde ikke ændret sig. Hans tilståelse fra sagen om mordbranden — hans egen beretning der indeholdt navnene på alle de øvrige inklusive Jimmy og alle detaljerne omkring mordbranden — var noget, politiet havde ”digtet”. Dette påstod han hårdnakket såvel under afhøringerne som senere i retten. Han havde været hjemme hos en kammerat om natten, og andet kunne han ikke huske. Men, tilføjede han, det skyldtes måske, at hans hukommelse tit svigtede på grund af hans store alkoholmisbrug i denne periode.



De andre: diffuse udsagn

Ingen af de andre tilstod noget eller fortalte noget, der havde forbindelse til forbrydelsen — hverken nu eller senere. Man skød skylden på vanskelighederne med at huske en nat for så længe siden eller også henviste man helt diffust til gruppen eller til den eller den i bekendtskabskredsen, der kunne bevidne deres uskyld.

Herman Kugel var holdt op med at ”ragge” allerede i begyndelsen af november det år, og han fandt det meget ejendommeligt, at netop han var blevet udpeget som en af gerningsmændene. Niklas Josefsson brugte et lignende argument. David Persson indrømmede på sin side, at han var medejer af Furyen. De havde købt bilen i sommeren 1979, men for det meste var det en tredie person, nemlig Sune Alfredsson, Jokern, der kørte bilen. David kunne huske, hvad han havde lavet lørdag i al fald til engang ud på eftermiddagen, men derefter fik han et blackout, der varede helt til onsdagen i ugen efter.

Til sidst Jimmy Zander. Han havde aldrig kørt i den omtalte bil og kom heller ikke længere sammen med raggerne, efter at han havde fået mere orden i sin tilværelse om sommeren det samme år. På tidspunktet for branden sad han i fængsel. Han havde ganske vist orlov i den aktuelle weekend, men han tilbragte orloven derhjemme sammen med sin forlovede og hendes forældre. Han bedyrede altså, at han ikke havde noget at gøre med begivenhederne i Malmö.

Ovenstående er en sammenfatning af deres forklaringer. Forhørene var langvarige, men positionerne var definitivt fastlåst. Der var sagt det, der skulle siges, og man nåede ikke sandheden meget nærmere, inden efterforskningen blev afsluttet.



For retten igen

Anklageskriftet blev forberedt, og retssagen blev planlagt til at finde sted i november-december 1981. Sagen fik stor opmærksomhed og blev overværet af massemedierne og andre.

Retssagen lignede meget den forrige retssag såvel i formen som i indholdet. Det var de samme med den kvindelige retsformand. Det var den samme anklager og overfor alle disse anklagede igen, der havde hver deres forsvarer. Dog var flokken blevet øget fra syv til ni personer, efter at Tom og Jerry var kommet til. Men det var ikke en gentagelse af den forrige retssag. Denne gang krævede anklageren, at de anklagede skulle dømmes for mishandling, bortførelse, mord og medhjælp til mord eller for grov vold med døden til følge og medhjælp til det samme samt for beskyttelse af forbrydere.

De fleste af de anklagede nægtede. Dette var også tilfældet med Mick Zander, der havde trukket sin tilståelse tilbage. Sune Alfredsson bekræftede de oplysninger, der drejede sig om hans egen person. Thomas Andersson tilstod, at han havde været med til transporten, og at han havde været med, da Bo Göransson blev båret hen til kajen og smidt i vandet. Jerry Nilsson nægtede, at han havde været medhjælp til mord eller til vold med døden til følge, men han bekræftede, at han havde kørt Cadillacen på det omtalte tidspunkt.

Efter påstandene fulgte anklagerens sagsfremstilling med hans beskrivelse af omstændighederne omkring Bo Göranssons forsvinden og fundet af liget i Norra havn i Helsingborg.

Endvidere gjorde anklageren rede for forbindelsen mellem mordbranden og overfaldet på Bo Göransson, der endte med, at drengen blev slået livløs og bragt fra Granbacken i Malmö over Jimmy Zanders hjemby og til Helsingborg. Anklageren beskrev den fortsatte tur i Cadillacen fra Lena Kepplers bopæl og til havnen samt til sidst, hvordan den unge mand blev båret hen til kanten af kajen og smidt i vandet.

Derefter fulgte de anklagedes forklaringer, der stort set stemte overens med de oplysninger, der var blevet givet ved politiforhørene — bortset fra Mick Zander. Han benægtede igen såvel anklagerne som sine egne oplysninger om, at han havde været i Malmö den omtalte nat. Han kom ikke med nogen egentlig forklaring på denne kovending men sagde kun, at oplysninger under politiafhøringen havde været usande. Han fastholdt derimod en påstand om, at han sent lørdag nat opsøgte sin bror Jimmy og drak kaffe sammen med ham og hans forlovede.



Eksperternes udtalelser

Udover alle disse afhøringer af vidner blev diverse eksperter også ført som vidner. Obducenten og professoren i retsmedicin udtalte, at vædskemængden i den afdødes lunger tydede på, at offeret var druknet, men han kunne ikke sige det som andet end en antagelse på grund af den fremskredne forrådnelsesproces. Professoren i neurofysiologi gjorde rede for kvæstelserne i hjernen, der skyldtes slag eller stød mod hovedet. Et kraftigt slag mod ansigtet kan således ikke alene forårsage store blødninger i ansigtet men også kvæstelser i hjernen, uden at kraniet bliver ødelagt. Sammenfatning: En bevidstløshed, der har varet i mere end tre timer efter slaget, tyder på en voldsom hjerneskade.

Professoren i retspsykiatri var til stede under det meste af retssagen, og han snakkede kontinuerligt med de anklagede. Flere af dem var i dårlig psykisk kondition og havde i perioder behov for hjælp. Han havde også haft dybtgående samtaler med nogle af de anklagede på Retspsykiatrisk klinik i Lund. Almindeligvis brød han sig ikke om betegnelsen ”raggere”, fordi det har en værdiladet betydning ”lidt guldrandet” — ”omtrent som en slags stratenrøvere”.

— Heroiseringen, fortsatte professoren, af raggertilværelsen medfører, at den får en klang og en farve, som den ikke fortjener. Egentlig er det en trist og indholdsløs tilværelse, dette samvær mellem unge mennesker i slutningen af deres teenageralder. De har et umodent mandsideal som forbilled, og de er kendetegnet ved bl.a. en umådeholden indtagelse af alkohol og kørsel i store biler. Denne opførsel er et udslag af ungdommens oprør mod den ældre generation. Ved at være hård, larmende, skræmmende og køre i store biler viser man, at man er en faktor, der skal regnes med. Disse grupper af barske unge mænd, der nogle gange omgiver sig med betydeligt yngre, beundrende piger, har betydning for deltagerne, eftersom gruppetilhørsforholdet giver styrke og en følelse af samhørighed. Kammeratskabet forpligter, man holder sammen i gruppen, og i grupper af den aktuelle slags har man pligt til at hjælpe hinanden og hævne hinandens ulykker. Mellem forskellige grupper kan dette udvikle sig til en vendetta. Branden på Granbacken, sagde han, kan have været en hævn for en uretfærdighed, som gruppens medlemmer ikke kunne tåle. Handlingen var ment som en påmindelse om, at ”os smider man ikke ud”, men ikke hvad det senere udviklede sig til: En af de mest alvorlige begivenheder i vores kriminalhistorie, der kunne være blevet en frygtelig katastrofe.

Udover alle disse oplysninger besøgte underretten gerningsstedet for at danne sig et overblik over motorgårdens beliggenhed. Det var på dagen to år efter, og de anklagede var til stede. Iført håndjern og meget bevægede blev de ledsaget omkring på gården.



Rettens opfattelse

Det fremgik af underrettens bedømmelse, at de anklagede var præget af resignation, og at de flere gange skulle have sagt, ”det ser mørkt ud”, eller ”det ser ud, som om jeg har været med” og lignende. Dette er en nærliggende forklaring på, at dommene for mordbrand blev accepteret. Denne opgivenhed har overhovedet ikke præget Jimmy Zander, der tilsyneladende er betydeligt mindre berørt end de andre. Ifølge underrettens opfattelse skyldes denne forskel ikke, at Jimmy skulle være ”uskyldig dømt”, men fordi han tilsyneladende er en stærkere personlighed end de andre og med et mere afdæmpet temperament. Denne relative balance, som Jimmy Zander er i, kan måske forklare, hvorfor han tilsyneladende har stor indflydelse på de andre, især på broderen Mick men også på Sune Alfredsson. De er begge to ivrige efter at holde Jimmy udenfor begivenhederne. Som støtte for denne opfattelse pegede retten bl.a. på den omstændighed, at Sune Alfredsson var skrækslagen hver gang, han skulle nævne Jimmys navn.

En forklaring på, hvorfor det tog så lang tid at køre fra Malmö og til Helsingborg, tre og en halv time, skyldes måske, at turen er gået over Jimmys hjemby, hvor han blev sat af. En lignende fremgangsmåde benyttede brødrene Zander allerede i august måned 1979, da Jimmy var eftersøgt af politiet.

Under henvisning til eksperternes udtalelser fandt underretten, at det var fastslået, at Bo Göransson var død ved drukning. Retten fandt ikke, at der var grund til at sætte spørgsmålstegn ved dommene i sagen om mordbranden og derfor heller ikke af rigtigheden i det, der var kommet frem i sagen. Afgørelsen burde derfor bygge på, hvad der var kommet frem i forbindelse med Granbacken.

Under henvisning til Lena Kepplers vidneudsagn drog underretten den slutning, at Bo Göransson, der havde været vidne til ildspåsættelsen, blev mishandlet af en eller flere af dem, der havde været med ved Granbacken, og det blev anset som klarlagt, at han var blevet tildelt et eller flere slag i ansigtet med eller uden redskaber. Der blev henvist til den forrige retssag og konstaterede, at det var Mick og Jimmy, der gik forrest og påsatte branden. Jimmy var den, der kom sidst tilbage til bilen. Derfor måtte det være en af dem, der havde slået Bo Göransson, men underretten var ikke sikker på, hvem det var. Hensigten med mishandlingen havde været at gøre en tavs, der havde været vidne til ildspåsættelsen, og det blev anset som sikkert, at de begge to havde været med til dette.



De indblandedes andele

Det blev endvidere anset som opklaret, at Mick og Jimmy havde taget initiativet til, at Bo Göransson skulle tages med i Furyen. Med hensyn til omstændighederne omkring bortførelsen kunne Kugel, Hersgarn og Josefsson også betragtes som gerningsmænd. Alfredsson og David Persson har, henholdsvis ved at køre og udlåne bilen, medvirket til handlingen vidende om de andres hensigter.

Der er endvidere kommet frem, at Mick Zander og Thomas Andersson bar Bo Göransson fra Furyen og over i Cadillacens bagagerum, og at bilen blev kørt, med Jerry Nilsson som chauffør, til havnen. Desuden at Andersson, Mick Zander, Hersgarn, Kugel og Lena Keppler kørte med i bilen, samt at Bo Göransson blev smidt i vandet af Mick Zander, Thomas Andersson, Hersgarn og Kugel. Det blev konstateret, at de øvrige var kørt et andet sted hen i Furyen. Om Nilsson fremgår det, at han kun har været aktiv som chauffør.

Mick Zander troede, at Bo Göransson var død, da han blev smidt i vandet. Sådan omtrent formulerede retten en anden overvejelse. Det blev imidlertid ikke opklaret, hvad de ville have gjort, hvis de havde vidst, at han var i live. Derfor var anklagen for mord misvisende. Uden at forvisse sig om det ene eller det andet, om han var i live eller ej, har de anklagede derimod gennem deres optræden forvoldt hans død, og dette blev bedømt som groft. Det gjaldt dog ikke Andersson og Nilsson, der ikke vidste noget om det passerede, og som handlede under et vist pres.

Mick Zander, Herman Kugel, Tony Hersgarn og Thomas Andersson blev betragtet som gerningsmænd og Jerry Nilsson som medhjælper. Det blev sagt, at Andersson og Nilsson måtte have været klar over, at Bo Göransson havde været udsat for vold, men man mente alligevel ikke, at de skulle dømmes for beskyttelse af forbrydere. Retssagen blev afsluttet nogle dage før julen 1981. Men lad mig til sidst inden afsnittet om dommene citere, hvordan anklageren afrundede sin slutplædering:

— Hvilken straf I end får, så er det slut en dag, også selv om det skulle blive livsvarigt fængsel. Men hvis man ikke er i overensstemmelse med sin samvittighed, så slutter det aldrig. Den byrde kommer I til at bære på resten af livet.

— Et usselt liv kan godt blive bedre, men et liv, der er slut, kommer aldrig tilbage.



Alle medskyldige

De anklagede har på forskellig måde medvirket til, at Bo Göransson mistede livet, og ikke mindst hensynet til den almindelige lovlydighed, udtaler retten i sin domsafsigelse, taler for, at straffen fastsættes til en ikke alt for kort fængselsstraf. Af de nu anklagede var Mick og Jimmy Zander tidligere blevet idømt hver otte års fængsel for mordbranden, mens Herman Kugel fik seks år, Tony Hersgarn, David Persson og Niklas Josefsson fik hver fire års fængsel for medvirken til mordbrand, mens Sune Alfredsson fik en betinget dom.

Eftersom der var en direkte forbindelse mellem mordbranden og den nu aktuelle forbrydelse, foretog retten en samlet bedømmelse, og de tidligere straffe blev taget i betragtning. Bortførelsen af Bo Göransson er den alvorligste forbrydelse og især strafbart, fordi grunden er at forhindre at mishandlingen og mordbranden blev opdaget. Det vil sige, at Jimmy Zander, Mick Zander, Herman Kugel, Tony Hersgarn, David Persson og Niklas Josefsson skulle idømmes yderligere fængselsstraffe.



Dommene

Dommene blev afsagt den 9. februar 1982.

De anklagede — hvoraf de fleste var blevet idømt strenge straffe for mordbranden, se indledningen — blev dømt for den nu aktuelle forbrydelse.

• Jimmy Zander for medhjælp til mishandling og bortførelse, to års fængsel,

• Mick Zander for medhjælp til mishandling, forvoldt en andens død og bortførelse, to års fængsel,

• Tony Hersgarn for at forvolde en andens død og bortførelse, to års fængsel,

• Herman Kugel for at forvolde en andens død og bortførelse, to års fængsel, samt

• David Persson, Niklas Josefsson og Sune Alfredsson for bortførelse, et års fængsel.

Begrundelsen for dommene mod Thomas Andersson og Jerry Nilsson lød, som følger:

— De to er rent tilfældigt kommet til at medvirke til en forbrydelse, som er foranlediget af en tidligere forbrydelse, de ikke har medvirket til, og som de kun har fået begrænsede oplysninger om. Hverken Andersson eller Nilsson er tidligere straffede. Andersson har under meget pressede omstændigheder turde stå ved sin handling under retssagen og derved medvirket til opklaringen. Under hensyn til det nævnte bliver straffen for deres forbrydelse (medvirken til en andens død respektive medhjælp) en betinget dom, der af hensyn til den almindelige lovlydighed skal kombineres med en fængselsstraf på tre måneder. Fængselsstraffen skal betragtes som udstået. Ved strafudmålingen har underretten taget hensyn til, at alle var forholdsvis unge, da forbrydelserne blev begået.

Jimmy Zander var den eneste, der appellerede dommen, men den 17. maj 1982 stadfæstede landsretten underrettens afgørelse.





Carmencita

Denne artikel er et eksempel på, at verden vil bedrages, og at man mere eller mindre kan styres af sine følelser og egne økonomiske forventninger end af sund fornuft. Den viser også, hvordan en smuk og kærlig kvinde kan dupere sine omgivelser med påstande om sin familie, formue og indflydelse. Historien fik sin afslutning en dag i februar 1981, da en velsitueret mand i 45-års alderen henvendte sig til bedrageriafdelingen i Malmö og bad om hjælp.

Det viste sig, at anmelderen, der her bliver kaldt Sven Persson, var cheffunktionær i levnedsmiddelbranchen samt reserveofficer med betroede opgaver i totalforsvaret. Han fortalte i korte træk en fantastisk historie om sig selv og sin forhenværende forlovede cancerprofessoren, amerikaneren og mangemillionøsen Carmencita Capelane — den forhenværende New York guvernør og præsidentkandidat Nelson Rockefellers niece. Sven Persson havde tidligere henvendt sig til politiets ledelse på såvel landssom lokalplan, og han var til sidst blevet henvist til bedrageriafdelingen i Malmö. Han var ikke rigtig klar over, om han var blevet bedraget af sin forhenværende forlovede Carmencita og hendes halvbror, som han havde lært at kende som amerikansk general og sikkerhedschef ved navn Bing. Som amerikanske millionærer havde de boet i Sverige gennem mange år under en påtaget identitet.
Hans officerskolleger i totalforsvaret havde gjort det klart for ham, at de meget alvorligt satte spørgsmålstegn ved troværdigheden i det, hans forhenværende forlovede havde fortalt om sig selv — og det Sven og andre venner havde fortalt om hende og hendes halvbror Bing. Især i løbet af det sidste halve år var det begyndt at gå op for ham, at de ikke var de umådelig rige og kosmopolitiske personer med høje medicinske og militære grader, som de havde sagt, at de var.

Da det mere og mere stod klart for Sven Persson, at han siden efteråret 1973 var blevet ført eftertrykkeligt bag lyset, havde han taget sit forhold til sin store kærlighed — den mørkhårede og smukke Carmencita — op til revision. Han havde nu også fået mistanke om, at han var blevet snydt, da han for næste fem år siden — via Bing — gav hende 25.000 kroner kontant og uden kvittering, som hun skulle investere i et af sine store selskaber i USA til sikring af deres dengang toårige datter Jennifer og hendes fremtid.
Derudover var Sven Persson meget bekymret for sin gamle ven og officerskollega, her Lars Nilsson, der i oktober 1980 havde forlovet sig med kvinden. Der havde været indrykket forlovelsesannoncer i Svenska Dagbladet og i lokalavisen i Mellemsverige, hvor vennen Lars boede. I annoncerne kunne man læse, at Lars havde forlovet sig med Carmencita Capelane fra Los Angeles, Californien, USA. Vennen Lars, der havde en høj stilling indenfor retsvæsenet, havde overfor sine venner antydet, at han ville sige sin stilling op og flytte med sin forlovede til USA, hvor de ville gifte sig.
Da nu Sven Persson havde indset, at Carmencita var en bedrager, ville han have, at politiet skulle ”redde” Lars Nilsson fra hende. Vennen Lars ville hverken lytte til ham eller kollegerne i totalforsvaret.
På dette grundlag blev der startet en forundersøgelse med mistanke om bedrageri eller groft bedrageri.
Forfatteren af denne artikel fik til opgave af sin garvede chef at begynde efterforskningen med det samme. Jeg begyndte med at skrive alt det, Sven fortalte, ned på maskine. Ret hurtigt blev jeg klar over, at der var talte om så meget, og at det var umuligt at begrænse, at jeg gik over til at diktere det ind på bånd. Efter nogle timer stod det klart for mig, at alt det Sven beredvilligt fortalte om sine syv-otte år med sin Carmencita og hendes halvbror Bing, var så fantastisk og rent ud sagt så indviklet, at jeg mente, det var bedst, at Sven selv talte alle detaljerne, der under afhøringen dukkede op, ind på båndet.
Anmeldelsen, der endda for bedragerisager var rekordlang, fyldte 55 tætskrevne sider.

Utroligt eller sandt?

Engang i løbet af sommeren 1973 havde Sven Persson til opgave at skrive lejekontrakt med en damefrisør, der skulle overtage en salon. Det var hans arbejdsgiver, der ejede en ejendom i Malmö, der havde sat ham til det. Forhandlingerne mellem Sven og damefrisøren Else Svensson endte med, at der opstod sympati, og de aftalte, at de et par dage senere skulle mødes på tomandshånd på en restaurant i Malmö. Elsa ankom dertil i bil sammen med en mand, som hun præsenterede som sin bror Janne — som derefter overlod de to nyforelskede til hinanden.

Sven Persson, der var gift og havde to børn i teenageralderen, mødtes stadig hyppigere med Elsa i løbet af efteråret 1973. Han syntes, hun var en meget intelligent kvinde — og han blev meget forelsket i hende. De lånte en lejlighed, så de kunne mødes mere ugenert. Flere gange var hendes bror Janne også til stede. Elsa fortalte, at han egentlig kun var hendes halvbror og hed Bing. Det var omkring dette tidspunkt, at Elsa betroede Sven, at hun i virkeligheden ikke hed Elsa Svensson.

Hun fortalte, at hendes navn var Carmencita Capelane, at hun var amerikansk statsborger og ud af Rockefellerfamilien. Hun havde med myndighedernes stiltiende samtykke boet flere år i Malmö under et påtaget navn. Damefrisørhvervet var også camouflage. Det hele var arrangeret af sikkerhedsgrunde. I virkeligheden var hun ikke damefrisør men læge.

Hjemme i USA var hun gift med en læge ved navn Ted Capelane. Hun overvejede imidlertid at lade sig skille fra Ted, da hun havde mistanke om, at han havde taget livet af deres etårige datter ved at forgive hende. Grunden, til at hun mistænkte manden, var også, fordi han var jaloux på hende, da hun var en mere fremtrædende læge end ham.

Hun var, fortalte hun til en mere og mere imponeret Sven, professor i medicin og kirurgi. Hun havde også gennemført en omfattende forskning på cancerområdet — og havde også opereret flere vanskelige tilfælde af cancer. Hun var Nelson Rockefellers niece og ejede flere store levnedsmiddelkæder i USA. Dette interesserede Sven meget, da han selv arbejdede på chefniveau hos en større levnedsmiddelgrossist.

Som en Rockefeller og mangemillionær, fortalte hun, løb hun og hendes omgivelser altid en risiko for såvel attentater som kidnapping. Derfor boede hun nu i Malmö under denne identitet sammen med sine børn og sin halvbror Bing, der også havde ansvaret for hendes sikkerhed. Til sin umiddelbare beskyttelse havde hun til stadighed flere amerikanske sikkerhedsagenter omkring sig. Selv arbejdede Bing som sikkerhedschef på den amerikanske ambassade i København på den anden side af Øresund.

Til at begynde med var Sven noget skeptisk overfor det Carmencita — eller som hun helst ville kaldes, Zita — fortalte:

— Jeg vidste ikke, hvad jeg skulle tro — hele hendes væremåde og argumentation var sådan, at det virkede troværdigt, det hun fortalte, sagde Sven.

Han fandt det også forståeligt, at hun havde skiftet identitet, når man tænker på de risici for attentater og voldshandlinger en Rockefeller kunne blive udsat for i et land som USA. Han blev helt overbevist, da han en dag ringede til Bing og ville tale med Zita. Halvbroderen fortalte ham da, at hun for et øjeblik siden havde været udsat for et attentat med gas under en køretur, men overfaldet var blevet afværget, og Carmencita var bragt på hospitalet. Situationen var under kontrol, og ”drengene arbejder på sagen”. Sven syntes, Bing fortalte det så realistisk og troværdigt, at han troede på det.


Hemmelige agenter

På et tidspunkt havde Bing og Zita fortalt Sven, at ”drengene” gjorde et fantastisk fint sikkerhedsarbejde, og at de som sædvanlig skulle passe radiocentralen i lejligheden i den kommende weekend. Sven, der aldrig havde mødt, men ofte hørt tale om de amerikanske sikkerhedsmænd ”Mac og Steve”, fik ondt af dem og gav dem derfor — via Zita — nogle delikatesser, som han syntes, de skulle have som opmuntring.

Nogle dage senere modtog Sven på sit arbejde en buket blomster, hvor der sad hæftet et kort på: ”Cler misson from dad, to bring over his thank for what have done and are doing for Zita and wish of a Light feuture thogether. Mac o Steve”.

Hvad Carmencita alias Elsa med stavefejl og dårligt engelsk ville give udtryk for overfor Sven var, at sikkerhedsagenterne Mac og Steve havde klare direktiver fra ”dad” (Nelson Rockefeller) om at sende en tak til Sven for, hvad han har gjort og gør for Carmencita — samt ønsket om en god fremtid sammen. Dad var et udtryk, som Carmencita og Bing ofte brugte, når de talte om deres onkel i USA.

Denne og lignende hændelser forstærkede Svens af kærlighed blinde tro på alt, hvad han fik at vide af såvel Carmencita som Bing.

En scene, der også overbeviste Sven om, at hun var umådelig rig, var, at Zita under et møde med Sven på restaurant Översten sagde, at hun syntes, at Bing gjorde så meget for hende, og at hun derfor havde bestemt sig til at forære sin halvbror et af sine levnedsmiddelselskaber i USA. Hun viste med en gestus de papirer, hun havde med sig. Et øjeblik efter kom Bing, og Zita holdt en tale til broderen, hvor hun takkede ham samtidig med, at hun gav ham papirerne som bevis på den storslåede gave. Sven, der blev meget imponeret af Zitas generøsitet, tænkte på de antydninger, Zita tidligere var kommet med om, at Sven skulle blive chef for en kendt levnedsmiddelkæde i USA, når hendes skilsmisse fra Ted Capelane var en realitet.

Sven fortalte om flere episoder, der også styrkede ham i troen på, at hun havde agenter, der beskyttede hende. Flere gange når de var ude at køre i Svens bil, havde han lagt mærke til, at han blev skygget af en anden bil. Ved en lejlighed var han blevet skygget af flere biler og derefter trængt ind til kanten, da han hørte ordene ”stands” fra Zitas håndtaske. Nu og da kom der lyde fra håndtasken, og da han blev nysgerrig, fortalte Zita, at hun havde et radioapparat i tasken, så hun kunne stå i kontakt med den ledsagende bil, samt at hun kunne sende og modtage meddelelser fra radiocentralen.

Fantastisk operation
I maj 1974 blev Svens svigerfar meget alvorligt syg af cancer. Sven fortalte Carmencita om sin uro men sagde, at en berømt læge i Malmö skulle operere svigerfaderen.
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